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Pääkirjoitus

TOIVOTTAVA TULEVAISUUS  
JA MITEN SIIHEN PÄÄSTÄISIIN

Viime syksynä Suomen tieteellisen kir-
jastoseuran kaksi työryhmää järjestivät 
yhteistyössä kaikille avoimen tulevai-
suustyöpajan. Etäyhteydellä toteutettu 
työpaja eteni SITRAn kehittämän kon-
septin mukaisesti. Tavoitteena oli lisätä 
kykyä kuvitella erilaisia tulevaisuuksia 
sekä ideoida toimenpiteitä toivotun tu-
levaisuuden toteutumiseksi. Työpajas-
sa hahmoteltiin tulevaisuutta vuonna 
2050, joten osallistujilla oli mahdolli-
suus irtautua kunnolla nykyhetkestä ja 
käyttää mielikuvitusta varsin etäiseltä 
tuntuvan tulevaisuuden visioimiseen. 

Millainen olisi toivottava tulevai-
suus oman työmme kannalta ja miten 
siihen päästäisiin? Viime vuosien isot 
kriisit sekä teknologisen murroksen 
vaikutukset työelämään ovat vaikeut-
taneet tulevaisuuden hahmottelua eri 
aloilla. Horisontti on monin paikoin 
sumuinen, niinpä jo vuosi 2030 saat-
taa tuntua melko kaukaiselta. Tekoälyn 
avulla tuotetut uusimmat sovellukset 
haastavat miettimään millaisia vaiku-
tuksia uudella teknologialla on jo nyt 
omaan työhömme ja toimintaympä-
ristöömme – ja millaisia vaikutukset 
voisivat kenties olla pidemmällä aika-
välillä. Haastavaa on myös arvioida, 
miten avoin tiede eri vaikutuksineen 
tulee jatkossa muuttamaan tieteellisissä 
kirjastoissa tehtävää työtä.

Vaikka tulevaisuutta on vaikeaa tai 
mahdotonta ennustaa, on osaamistar-
peiden ennakoiminen ja osaamisen ke-
hittäminen tullut yhä tärkeämmäksi. 
Samoin osaamisen jakaminen ja laaja 
yhteistyö eri toimijoiden kesken. Op-
timistiseen tulevaisuuden näkymään 
voitaneen sisällyttää ainakin toimiva 

ja tasavertainen yhteistyö erilaisissa – 
usein moniammatillisissa – tiimeissä ja 
hankkeissa, joissa kunkin yksilön osaa-
minen ja asiantuntemus tunnetaan ja 
sitä osataan hyödyntää tarkoituksen-
mukaisella tavalla. Tässä näkymässä 
tiimien jäsenet myös tukevat toisiaan 
ja kehittävät suunnitelmallisesti osaa-
mistaan omien vahvuuksiensa ja kiin-
nostuksensa mukaan. 

Onko tuo hahmottelemani tulevai-
suuden näkymä tieteellisten kirjasto-
jen todellisuutta jo tällä hetkellä? Vai 
onko se todellisuutta osittain ja vain 
harvoille? Askelmerkkejä tulevaisuu-
teen voi pohtia vastauksista riippuen, 
luultavasti monenlaisia toimenpiteitä 
ja muutoksia tarvitaan. 

 * * * * *
Tässä Signumin numerossa stks:n toi-
mintaa avataan useissa artikkeleissa. 
Anne Lehto ja Sinikka Luokkanen ovat 
kirjoittaneet katsauksen seuran toimin-
nasta vuonna 2022. Seuran hallituksen 
uudet jäsenet esitellään lyhyessä haas-
tattelussa. Tässä numerossa käynnis-
tyy myös sarja, jossa kerrotaan stks:n 
työryhmien toiminnasta; ensimmäi-
senä esittelyvuoron saa asiakaspalve-
lutyöryhmä.

Muita aiheita ovat muun muassa 
Avoimen tieteen ja tutkimuksen talvi-
päivät, ammattilehtiartikkeleiden löy-
tämisen haasteet, Helsingin yliopiston 
kirjastossa toteutettu Avoimella otteella 
-podcast sekä kaukopalvelun teemoi-
hin keskittyvän ifla idls -konferens-
sin kuulumiset. 

Valaisevia ja innostavia lukuhetkiä 
Signumin parissa!

Mika Holopainen
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Vuoden alussa seurassa tapah-
tui useita henkilövaihdoksia. 
Neljä vuotta seuran puheen-

johtajana ansiokkaasti toiminut Pälvi 
Kaiponen luovutti tehtävän seuraajal-
leen Anne Lehdolle. Myös Signumin 
päätoimittaja vaihtui, kun Mika Holo-
painen Helsingin yliopiston kirjastosta 
otti tehtävän vastaan. Syksyllä seuran 
taloudenhoitajana aloitti Mervi Kivi-
rinta Diakonia-ammattikorkeakoulun 
kirjastosta. Uusien toimijoiden oli tur-
vallista aloittaa seurassa, kun edelliset 
toimijat antoivat tukensa aloittaville. 
Hyväksi toimintamalliksi seuran hal-
litustyöskentelyssä todettu vanhan ja 
uuden hallituksen yhteinen kokous to-
teutettiin etäkokouksena tammikuussa. 

Strategia uudistettiin 
Ensimmäisiä tehtäviä uudella hallituk-
sella toimintavuoden alussa oli seuran 

strategian päivittäminen toimintakau-
delle 2022–2026. Strategian päivitys 
toteutettiin hallituksen puheenjohtajan 
ja varapuheenjohtaja Sinikka Luokka-
sen johdolla. Työhön osallistettiin hal-
lituksen lisäksi myös seuran työryhmiä 
ja jäseniä verkon kautta. Uudistettu 
strategia valmistui kevään aikana ja se 
hyväksyttiin seuran kevätkokouksessa. 

Yllätysten aika
Toimintavuotta kuvasti stks:n stra-
tegiaan tunnistettu ”yllätysten aika”. 
Venäjän helmikuussa aloittama hyök-
käyssota Ukrainaan aktivoi monet 
kirjastoalan järjestöt ottamaan kan-
taa Ukrainan tukemiseksi. Myös stks 
julkaisi kannanottonsa verkossa ja so-
siaalisen median kanavillaan. Vuoden 
aikana näkyi vielä osin COVID-19 
pandemian pitkittyminen. Seuran työ-
ryhmät eivät pystyneet järjestämään 

Anne Lehto ja Sinikka Luokkanen

Yhdessä kohti  
sujuvaa hybridityöskentelyä ja 

digitaalisia järjestelmiä:  
STKS:n toiminta vuonna 2022

Vuosi 2022 oli STKS:n toiminnassa muutosten ja yllätysten 
aikaa: Puheenjohtaja, jäsenlehden Signumin päätoimittaja ja 
taloudenhoitaja vaihtuivat. Luotiin uusi strategia, Signum siir-
rettiin verkkoon ja otettiin käyttöön uutiskirje. Seura toimintata-
pa muuttui hybridityöskentelyksi ja sen mukaisesti järjestettiin 
kaksi webinaaria tai etätyöpajaa. Jatkossa seura panostaa kou-
luttamiseen ja alan sisäiseen keskusteluun, tervetuloa mukaan!

https://www.stks.fi/wp-content/uploads/2022/06/STKS-strategia_2022.pdf
https://www.stks.fi/wp-content/uploads/2022/06/STKS-strategia_2022.pdf
https://www.stks.fi/wp-content/uploads/2022/06/STKS-strategia_2022.pdf
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koulutustilaisuuksia niin laajasti kuin 
olivat toimintaa suunnitellessaan arvi-
oineet. Vaikutukset heijastuivat osal-
taan seuran talouteen. Toimintavuonna 
talous pysyi kuitenkin lähes tasapainos-
sa, kun myös toimintakulut pieneni-
vät matkustamisen pysyessä edelleen 
matalalla tasolla.

Sujuvuutta etätyöskentelyyn

Pandemiavuodet ovat tuoneet esiin 
etätyöskentelyn mahdollisuudet, 
ja seuran toiminnassa korostui-

vat etäkokoukset ja 
-koulutukset. Työryh-
mien tarve lähitapaami-
siin ja lähikoulutuksiin 
nousi kuitenkin esiin. 
Vuoden edetessä edel-
lytykset lähitapaamisiin 
paranivat, ja niitä pystyttiin järjestä-
mään loppuvuoden aikana jo hyvin. 

Seuran hallitus kokoontui yksi-
toista kertaa. Kaikki kokoukset jär-
jestettiin etänä. Seuran kevätkokous 
pidettiin 19. 5. 2022 ja syyskokous 
29. 11. 2022. Molemmat kokoukset 
järjestettiin hybridinä siten, että suu-
rin osa osallistui verkon välityksellä. 
Kokousten fyysiset kokouspaikat olivat 
tsv:n väistötilat keväällä ja Tieteiden 
talolla syksyllä. Syyskokouksessa valit-
tiin seuran hallitukseen uusiksi jäsenik-
si Tuija Korhonen ja Marjo Kuusela 
Helsingin yliopiston kirjastosta, Jaana 
Latvanen Seinäjoen ammattikorkea-
koulun kirjastosta sekä Henri Pitkänen 
Suomen ympäristökeskuksen Avoimen 
tieteen ryhmästä. 

Seuran talouskehitykseen ovat mer-
kittävästi vaikuttanut seminaaritulojen 
romahdus korona-aikana ja jäsenmää-
rän jo pidempään jatkunut loiva lasku. 
Taloutta tasapainotti kuitenkin mer-
kittävä siirtyminen lähikokouksista 
etäkokouksiin sekä hallituksen että 
työryhmien kohdalla. Loppuvuonna 
luovuttiin seuran postilokero-osoittees-
ta sekä talous- että käytännön syistä. 
tsv:n useiden muiden seurojen tapaan 
stks:n postiosoitteena käytetään pu-
heenjohtajan työpaikan osoitetta.

Yhtenä, jo edellisen 
hallituksen päättämä-
nä toimena siirryttiin 
jäsenlehden Signumin 
osalta elektroniseen jul-
kaisemiseen. Uudessa 
toimintamallissa kolme 

lehden numeroa julkaistaan elektro-
nisesti ja vain vuoden viimeinen nu-
mero toimitetaan jäsenistölle edelleen 
painettuna. Keväällä otettiin käyttöön 
Creamailer-uutiskirje, joka lisää Signu-
min verkossa julkaistujen numeroiden 
näkyvyyttä jäsenistölle.

Tieteiden Talon remontti valmistui 
syksyllä. Tieteiden talon remontin jäl-
keen osa aiemmista palveluista myös 
lakkautui ja mm. varastotilaa ei enää 
jatkossa ole tarjolla.

Jäsenkehitys
stks:n jäsenmäärä oli vuoden lopussa 
413 jäsentä. Edellisenä vuonna jäsen-
määrä oli 429, joten jäsenmäärä väheni 
vuoden 2022 aikana 3,7 %. Jäsenmäärä 
on pienentynyt muun muassa alan elä-

Seuran taloutta 
tasapainotti 

merkittävä siirtyminen 
lähikokouksista 
etäkokouksiin.
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köitymisten myötä. Seuran jäsenrekis-
teristä on myös viime vuosina poistettu 
sellaiset jäsenet, joiden jäsenmaksu on 
ollut maksamatta useamman vuoden. 

Seuran vetovoimaisuutta kuvastaa 
se, että vuoden aikana saatiin myös 
useita uusia jäseniä seuraan. stks on 
edelleen tieteellisten kirjastojen ja in-
formaatioalan yhdistysten joukossa 
suuri toimija. Hallitus pohti vuoden 
aikana keinoja jäsenhankinnan edis-
tämiseksi ja erityisesti alan opiskeli-
joiden kiinnostuksen herättämiseksi 
seuran toimintaan.

Vaikuttamista seuran 
yhteisellä äänellä alan 
kehitykseen

Seura laati pyynnöstä lausunnon 
eduskunnan sivistysvaliokun-
nalle liittyen he 43/2022 teki-

jänoikeuslain ja sähköisen viestinnän 
palveluista annetun lain muuttami-
sesta. tsv:n avoimen tieteen koor-
dinaatiolle kommentoitiin useita 
avoimuuden osalinjauksia, jotka liit-
tyivät avoimiin oppimis- ja opetuskäy-

täntöihin, kokooma- ja yksittäisteosten 
avoimuuteen sekä tutkimusmenetelmi-
en avoimuuteen. 

Uutta osaamista yhdessä
Koulutustoiminnallaan seura pyrkii 
tukemaan jäsenistöään muuttuvassa 
toimintaympäristössä sekä tuomaan 
uusia menetelmiä ja välineitä tieteel-
listen kirjastojen toiminnan ja palve-
lun kehittämiseen. 

Vuoden aikana järjestettiin kaksi 
koulutusta, jotka molemmat toteu-
tettiin webinaarina tai etätyöpajana:

 • ●”Chatbot – totta vai tarinaa” 
-webinaari 11. 5.

 • ●STKS:n Tulevaisuustyöpaja 16. 11.

Syksyn Tulevaisuustyöpaja oli 
kaikille ilmainen ja sitä markkinoi-
tiin myös alan opiskelijoille. Tutki-
japalveluiden ja Uuden teknologian 
työryhmien yhdessä järjestämässä työ-
pajassa käytettiin Sitran Tulevaisuustaa-
juus-menetelmää ja aineistoja. Kolmen 
tunnin pituinen työpaja onnistui hy-
vin verkkototeutuksena hyvän fasili-

Kuva 1: Sitrassa tuotetun Tulevaisuustaajuus-mallin rakenne (Poussa ym. 2021, 32).
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toinnin ansiosta. Työpajan tuloksia voidaan jatkossa hyödyntää myös seuran 
tulevaisuustyössä ja toiminnan kehittämisessä. Työpajassa käytetty menetelmä 
on oheismateriaaleineen avoimesti luettavissa verkossa. 

Sitran Tulevaisuustaajuus-malli tarjoaa joukon tavoitteellisia, innostavia ja 
oivalluttavia tulevaisuuden ennakoinnin ja suunnittelun välineitä, jotka sovel-
tuvat erinomaisesti myös tieteellisille kirjastoille – ja kaikille muutoksen teki-
jöille hyvässä seurassa. 

Kuva 2: Esimerkki Sitrassa tuotetun Tulevaisuustaajuus-mallin materiaalista. 
”Kuvittele toivottava tulevaisuus” (Poussa ym. 2021, 33).

Lähteet: 
Poussa, L., Lähdemäki-Pekkinen, J., Ikäheimo, H., & Dufva, M. (2021).  
Tulevaisuustaajuus: Käsikirja työpajan vetäjälle : työpajamenetelmä toisenlaisten  
tulevaisuuksien rakentamiseen.  
Sitra. https://www.sitra.fi/julkaisut/tulevaisuustaajuus-kasikirja-tyopajan-vetajalle/
Luettu 20. 2. 2023.

Suomen tieteellisen kirjastoseuran strategia 2022–2026. 
https://www.stks.fi/wp-content/uploads/2022/06/STKS-strategia_2022.pdf
Luettu 20. 2. 2023.

Kirjoittajat: 
Anne Lehto

Vaasan yliopisto
 stks:n pj. 2022–

anne.lehto@uwasa.fi
orcid.org/0000-0002-1040-1399

Sinikka Luokkanen
Hämeen ammattikorkeakoulu

 stks:n varapj. 2020–2022
sinikka.luokkanen@hamk.fi

https://www.sitra.fi/julkaisut/tulevaisuustaajuus-kasikirja-tyopajan-vetajalle/
https://www.stks.fi/wp-content/uploads/2022/06/STKS-strategia_2022.pdf
https://www.stks.fi/wp-content/uploads/2022/06/STKS-strategia_2022.pdf
mailto:sinikka.luokkanen@hamk.fi
mailto:anne.lehto@uwasa.fi
https://orcid.org/0000-0002-1040-1399


Signum-toimitus

Kirjastotyön muutokset ja haasteet 
mietityttävät — esittelyssä STKS:n 

hallituksen uudet jäsenet

Suomen tieteellisen kirjastoseuran hallituksessa aloitti vuoden 2022 alus-
sa neljä uutta jäsentä: Tuija Korhonen (Helsingin yliopiston kirjasto ), 
Marjo Kuusela (Helsingin yliopiston kirjasto), Jaana Latvanen (Seinäjoen 

ammattikorkeakoulun kirjasto) ja Henri Pitkänen (Suomen ympäristökeskus, 
Avoin tiede). Tässä haastattelussa hallituksen uudet kasvot kertovat lyhyesti aja-
tuksiaan kirjastotyöstä ja siitä, kuinka haluaisivat vaikuttaa stks:n toimintaan.

Mikä on parasta omassa 
työssäsi?
Tuija Korhonen (TK): ”Työssäni on 
parasta monipuoliset ja vaihtelevat asi-
antuntijatehtävät. Koko ajan saa oppia 
uusia asioita. Myös kannustavat kol-
legat, joilta saa tarvittaessa apua, ovat 
tärkeitä.”

Marjo Kuusela (MK): ”Pidän siitä, 
että työni liittyy tutkimuksen, opetuk-
sen ja opiskelun tukemiseen monella 
eri tavalla, esimerkiksi julkaisemisen 
tuen tai aineistojen hankinnan kaut-
ta. Työni on monipuolista ja jatkuvaa 
oppimista, mikä on minulle tärkeää. 
Työni on myös sopiva sekoitus itsenäis-
tä puurtamista ja yhdessä tekemistä.”

Jaana Latvanen (JL): ”Työni on vaih-
televaa, monipuolista ja sopivasti haas-
tavaa. Ihan parasta on se, että saan 
tehdä töitä osaavien kollegoiden kanssa 
niin oman kirjaston tiimissä, omassa 
korkeakoulussa kuin erilaisissa kirjas-
toalan verkostoissakin.”

Henri Pitkänen (HP): ”Työ on jat-
kuvasti innostavaa. Tunnen tekeväni 
tärkeää työtä innostavien kollegoiden 
kanssa.”

Miten haluat vaikuttaa 
STKS:n toimintaan hallituksen 
jäsenenä?
TK: ”Haluan olla vaikuttamassa siihen, 
että stks säilyy tärkeänä koulutusten 
järjestäjänä kirjastoalalla. Tässä on hyvä 
miettiä myös yhteistyökuvioita kansal-
lisesti ja kansainvälisesti.”

MK: ”Olen ensimmäistä kertaa hal-
lituksen jäsenenä ja haluan tuoda 
työskentelyyn ja keskusteluun ison 
yliopistokirjaston aiheita ja arjen ko-
kemuksia, trendejä ja lähitulevaisuuden 
näkymiä: niitä on niin kovin monen-
laisia ja uskon, että tästä sammosta löy-
tyy yhtymäkohtia kaikkien tieteellisissä 
kirjastoissa työskentelevien arkeen – ja 
miksei juhlaankin.”

Jaana Latvanen
Kuva: Studio Street

Marjo Kuusela  
Kuva: Marjo Kuusela



JL: ”On hienoa, että on olemassa foo-
rumi, joka yhdistää tieteellisen kirjasto-
sektorin eri toimijoita ja jonka kautta 
voi edistää eri sektoreiden välistä vuo-
ropuhelua ja osaamisen jakamista. Toi-
von, että voin omalta osaltani vaikuttaa 
stks:n tunnettuuden lisäämiseen ja sii-
hen, että stks säilyy elinvoimaisena.” 
HP: ”Tuon vastavalmistuneena ja nuo-
rena toimijana uusia ajatuksia hallituk-
sen toimintaan.”

Mistä tieteellisissä kirjastoissa 
pitäisi puhua juuri nyt?
TK: ”Tekoälyn mahdollisuuksiin ja 
uhkiin on tartuttava aktiivisesti. Mi-
ten tämä vaikuttaa muun muassa tie-
donhankinnan opetukseen? Mikä on 
tieteellisten kirjastojen rooli avoimen 
tai vastuullisen tieteen edistämises-
sä? Miten viestitään kirjaston muut-
tuneesta roolista alan opiskelijoille ja 
suurelle yleisölle, joilla taitaa edelleen 
olla käsitys hyssyttelevästä kirjastotä-
distä. Tieteellisten kirjastojen merkitys 
on vahvistunut opetuksen ja tutkimuk-
sen tuen kumppanina.”

MK: ”Työ ja toimenkuvat ovat muut-
tuneet paljon viime vuosien aikana 
tieteellisissä kirjastoissa: julkaisemisen 
tukeminen eri muodoissaan, esimer-
kiksi aineistojen saatavuuden erilaiset 

mallit sekä aineistohallinnan palvelut 
(datatuki). Miten uudet tehtävät ja nii-
hin vaadittava osaaminen otetaan hal-
tuun? Lisäksi pitäisi puhua osaamisen 
kehittämisestä arjessa, matalan kyn-
nyksen verkostoista – niin kansallisista 
kuin kansainvälisistä  – ja toistemme 
tukemisesta ja osaamisen jakamisesta.”

JL: ”Strategiselle suunnittelulle ja en-
nakoinnin osaamiselle on suuri tar-
ve. Toimintaympäristössä on lukuisia 
asioita, jotka vaikuttavat oleellisesti kir-
jastoihin, esimerkiksi digivisio, tekoäly, 
korkeakouluopiskelun yhä monimuo-
toistuvat muodot ja monimuotoistuvat 
oppijat, oppimisvaikeuksien lisään-
tyminen, avoin tiede ja tutkimus se-
kä kustannuspaineet. Miten kirjastot 
säilyttävät muuttuvassa toimintaym-
päristössä vetovoimaisuutensa? Miten 
osaaminen ja resurssit varmistetaan ja 
mitä entistä jätetään pois, jotta uutta 
voi tulla tilalle?”
HP: ”Uusista työkaluista ja toimin-
tatavoista.”

Tuija Korhonen  
Kuva: Jussi Männistö

Henri Pitkänen  
Kuva: Henri Pitkänen
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Virpi Kultanen ja Tytti Leppänen sekä muu asiakaspalvelutyöryhmä

PALVELUYMPÄRISTÖ MUUTTUU, 
ASIAKKAAT PYSYVÄT:  

STKS:n asiakaspalvelutyöryhmän esittely

STKS:n asiakaspalvelutyöryh-
mä on aktiivinen porukka, 
jossa on maantieteellisesti 
laaja edustus erilaisista kir-

jastoista. Työryhmässämme on avoin, 
keskusteleva ja rento tekemisen mei-
ninki! Ennen koronaa järjestimme joka 
syksy Helsingin kirjamessuviikolla jo 
jonkinlaiseksi brändiksi muodostuneen 
asiakaspalveluaiheisen seminaarin Tie-
teiden talolla. Tänä vuonna pääsemme 
toivottavasti jatkamaan liveseminaari-
perinnettämme – merkatkaahan siis jo 
kalentereihinne torstai 26. 10. 2023!

Työryhmässä ollaan kiinnostunei-
ta kaikesta kirjastojen asiakaspalve-
luun vaikuttavasta – ja näitä trendejä 
ja muutoksiahan on riittänyt viime 
vuosina. Korona-aika ei ainakaan ke-
ventänyt muutosten vyöryä. Tuntuu, 
että asiakaspalvelussa ainoa pysyvät asia 
on muutos ja tietysti asiakkaat, joko 

ruudun takana tai kasvotusten. Työ-
ryhmässä seurataan aktiivisesti näitä 
ilmiöitä, vaihdetaan kuulumisia kirjas-
tokentältä ja käydään mahdollisuuksien 
mukaan myös tutustumassa kiinnosta-
viin ja ajankohtaisiin kirjastoihin ko-
kousten yhteydessä.

Seminaareja vuodesta 2007
Palveluympäristön muutokset ovat nä-
kyneet myös työryhmän järjestämissä 
seminaareissa, joista ensimmäinen näki 
päivänvalon lokakuussa 2007. Semi-
naari on jäänyt pitämättä ainoastaan 
vuosina 2020 ja 2022; ensimmäiseen 
kertaan syynä korona ja toiseen uusien 
jäsenten hankintaan keskittyminen. 

Vuosien varrella seminaarien aihei-
na ovat olleet esimerkiksi asiakaspalve-
lijana kehittyminen, henkilöstövaihto, 
kansainvälistyminen, muutoksen joh-
taminen ja siihen suhtautuminen, 

STKS:n asiakaspalvelutyöryhmä tutustumassa Eduskunnan kirjastoon 2017, 
jota esitteli Eduskunnan kirjaston johtaja Antti Virrankoski (vas.). Kuvassa 
työryhmän jäsenistä Kimmo Laine (2. vas.), Heli Muhonen, Virpi Kultanen, 
Elena Svahn, Jonna Lahti ja Rasmus Rantala. Kuvaaja: Raila Salminen.
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palvelumuotoilu sekä korkeakoulu-
kirjastojen tulevaisuus.

Yleisen pohdinnan ja taustoittami-
sen rinnalla seminaareissa on aina ollut 
mukana myös konkreettisia esimerkke-
jä ajankohtaisista aiheista. Kymmenen 
vuotta sitten pohdittiin, kuinka edistää 
e-kirjojen käyttöä ja miten hyödyntää 
Twitteriä, Facebookia ja muita sosiaa-
lisen median välineitä. Nyttemmin on 
nähty, miten etäläsnäolorobotti toimii, 
mietitty kirjastojen äänimaailmaa ja 
työhyvinvointia sekä sitä, kuinka hyö-
dyntää asiakaspalautetta toiminnassa.

Tällä hetkellä kirjastojen asiakaspal-
veluun vaikuttavat esimerkiksi tilamuu-
tokset, joita on meneillään monissa eri 
korkeakouluissa. On kiinnostavaa seu-
rata, millaisia erilaisia ratkaisuja piene-
nevissä kirjastotiloissa keksitään, kun 
kokoelmille täytyy jättää tilaa, mutta 
asiakkaiden käyttöön tarkoitettuja ti-
loja kaivataan yhä enemmän. Tilojen 
erilaiset äänitasot ja kalustus ovat myös 
pohdinnassa useissa kirjastoissa. Tek-
nologisten ratkaisujen lisääntyminen 
vaikuttaa myös asiakaspalvelutyöhön 
ja työryhmä seuraa mielenkiinnolla, 
millaisia erilaisia ratkaisuja tällä saral-
la syntyykään. 

Työryhmän jäsenet helmikuussa 2023: 
 • Tuomas Gustavsson, LM Tietopalvelut Oy
 • Virpi Kultanen, Varsinais-Suomen 
hyvinvointialue

 • Tytti Leppänen, Avoimen tiedon keskus, 
kirjasto, Jyväskylän yliopisto

 • Päivi Letonsaari, Turun yliopiston kirjasto
 • Heli Muhonen, Kuopion kaupunginkirjasto
 • Kirsti Mustalahti, Tiedekirjasto Tritonia, 
Vaasan yliopisto

 • Rasmus Rantala, Åbo Akademin kirjasto
 • Marko Rinne, Tampereen yliopiston kirjasto
 • Raila Salminen, Avoimen tiedon keskus, 
kirjasto, Jyväskylän yliopisto

 • Eerik Wirén, EBSCO
 • Laura Järvinen, Tampereen yliopiston kirjasto

Kirjoittajat

Virpi Kultanen 
Varsinais-Suomen hyvinvointialue/

Yliopistollinen sote-keskus 
virpi.kultanen@stks.fi

Tytti Leppänen
Jyväskylän yliopisto 

Avoimen tiedon keskus 
 tytti.p.leppanen@jyu.fi

Työryhmäläisiä auditoriossa 2016 Sami Mäkinen (vas.), 
Anita Laamanen, Tytti Leppänen ja Raila Salminen. 

Kuvaaja: Heli Muhonen.

STKS:n asiakaspalvelutyöryhmä tutustumassa Eduskunnan kirjastoon 2017, 
jota esitteli Eduskunnan kirjaston johtaja Antti Virrankoski (vas.). Kuvassa 
työryhmän jäsenistä Kimmo Laine (2. vas.), Heli Muhonen, Virpi Kultanen, 
Elena Svahn, Jonna Lahti ja Rasmus Rantala. Kuvaaja: Raila Salminen.
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Arto Ikonen ja Sini Tuikka

VAIKUTTAVAA 
VUOROVAIKUTUSTA  

– Avoimen tieteen talvipäivät 2022
Avoimen tieteen ja tutkimuksen talvipäivät järjestettiin 
marraskuussa 2022 ensimmäistä kertaa Jyväskylässä. 
Talvipäivien järjestäjinä toimivat Jyväskylän yliopis-
ton Avoimen tiedon keskus (OSC) ja Avoimen tieteen 
ja tutkimuksen kansallisen koordinaation sihteeristö 
(AVOTT). Keskusteluissa nousi esiin avoimen tieteen 
toteuttamisen ja sen vaikuttavuuden moninaisuus.

Tilaisuus pidettiin peruskorjatussa ja toimin-
ta-ajatukseltaan uudistuneessa Jyväskylän yli-
opiston kirjasto Lähteessä. Kun tapahtuman 

teemana oli avoin tiede ja tutkimuksen yhteiskun-
nallinen vaikuttavuus, oli Lähde luonteva kokoon-
tumispaikka. Sen toiminnan ytimessä on tieteen 
avoimuus ja eri-ikäisten kansalaisten kutsuminen 
tutkitun tiedon äärelle.

Myös yhteistyön mahdollistava ja syvälliseen mo-
lemminpuoliseen ymmärrykseen tähtäävä avoin, vai-
kuttava vuorovaikutus tutkimusyhteisöjen ja muiden 
yhteiskunnan toimijoiden välillä nousi päivien aikana 
kuultujen puheenvuorojen ydinteemaksi. 

JYU.Wisdomin järjestämä keskustelu 
tutkijasta yhteiskunnallisena vaikuttajana.  
Kuva: Viivi Kuusiaho
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Yritysyhteistyötä ja 
innovaatioita avoimella ja 
tutkitulla tiedolla

Tutkitulla tiedolla on mahdol-
lista vastata yhteiskunnallisiin 
haasteisiin ja sille onkin jatku-

vaa kysyntää. Jyväskylän yliopiston 
tutkimus- ja innovaatiopalvelujen ke-
hittämisjohtaja Pasi Raiskinmäki nosti 
puheenvuorossaan esiin tutkimuksen 
ja yritysyhteistyön tärkeyden ja sen, 
miten tutkimus tuottaa uudenlaista lii-
ketoimintaa. Tiedon saavutettavuus on 
avoimen julkaisemisen myötä lisäänty-
nyt huomattavasti, mutta Raiskinmäen 
mukaan vaikuttavalle vuorovaikutuk-
selle on edelleen tarvetta tiedettä te-
kevien ja muiden yhteiskunnallisten 
tahojen välillä.

Myös Business Finlandin Aki Par-
viainen korosti tutkimustoiminnan 
ja yritysyhteistyön tärkeyttä. Suomen 
kilpailukyky on viimeisen kymmenen 
vuoden aikana romahtanut, ja samalla 
on laskenut hyvinvointia rakentavien 
innovaatioinvestointien määrä. Yksi 
lääke tähän taantumaan olisi avoimeen 
tki-toimintaan panostaminen, joka 
tukisi tutkimuksen ja liiketoiminnan 
yhteensovittamista. 

Parviainen toivoo perustutkimuk-
sen ja soveltavan tutkimuksen lähenty-
vän toisiaan, sillä kumpaakin tarvitaan 
innovaatioiden syntymiseen. Hän myös 
muistutti avoimuuteen ja tieteen teke-
miseen kytkeytyvästä laajemmasta ee-
toksesta. Siinä missä avoin tiede viime 
kädessä tavoittelee parempaa maailmaa, 
voi yleisen hyvinvoinnin lisääminen ja 
paremman maailman luominen olla 
myös hyvää liiketoimintaa.

Vaikuttavuuden monet 
muodot
Turun yliopiston kollegiumtutkija 
Reetta Muhonen syvensi tutkimuk-
sen vaikuttavuuden käsitettä ja avasi 
ansiokkaasti vaikuttavuuden kuvaa-
misen ja sen arvioinnin haasteita. Vai-
kuttavuudesta puhuttaessa korostuu 
usein tutkimuksen lopputulosten vai-
kuttavuus, ei niinkään vaikuttava vuo-
rovaikutus ja yhteistyö sidosryhmien 
kanssa tutkimusprosessin aikana. 

Tutkimuksen vaikuttavuuden arvi-
oinnissa ei Muhosen mielestä tulekaan 
sortua tuijottamaan yksinomaan tut-
kimuksen välineellisiä ja konkreetti-
sesti todennettavia vaikutuksia, kuten 
sen tuomia rahavirtoja tai teknologi-
sia innovaatioita. Monella alalla tut-
kimuksen yhteiskunnallinen hyöty on 
jäsentymätöntä. On haastavaa konkre-
tisoida tutkitun tiedon vaikutusta esi-
merkiksi ihmisten maailmankuvaan. 
Siksi sen arviointiakaan ei tule pakottaa 
yksinkertaistaviin mittareihin. 

Tutkimuksen vaikuttavuus ei myös-
kään aina ole nähtävissä nopeasti, vaik-
ka usein tutkijan tulisi kuvata työnsä 
vaikutuksia juuri tutkimusprojektinsa 
loppuvaiheessa. Monesti tutkimuksen 
vaikuttavuus näkyy vasta pitkän ajan 
kuluttua ja vaikutukset ovat usein myös 
epäsuoria, jopa sattumanvaraisia. Esi-
merkiksi koronapandemia teki mo-
nesta jo paljon aiemmin toteutetusta 
tutkimuksesta akuutisti tarpeellista. 

Tutkijoilla itsellään ei aina olekaan 
vaikutusvaltaa siihen, miten ja milloin 
heidän tutkimustaan hyödynnetään 
tai hyväksytäänkö se ylipäätään pää-
töksenteon taustatiedoksi. Tutkimuk-
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sen strateginen tiedonkäyttö erityisesti 
politiikassa voi saada myös negatiivisia 
sävyjä, jos tutkittu tieto valjastetaan 
leimasimeksi, jolla oikeutetaan jo en-
nalta päätetty asia.

On myös olennaista pohtia, mikä 
kaikki koetaan vaikuttavuudeksi. Vas-
taus riippuu siitä, keneltä kysytään. 
Sankaritarinoiden lisäksi vaikuttavuus 
toteutuu yhtä lailla myös arkipäiväi-
semmässä työssä, ja tätä vuorovaiku-
tustyötä tutkijoiden tulisi voida kuvata 
nykyistä monipuolisemmin sen sijaan, 
että vaikuttavuus pakotetaan yksinker-
taistaviin raportoinnin muotteihin. 

Lisäksi vaikuttavuuden kuvauk-
sia voisi laajentaa eri sidosryhmiin, 
jotka voisivat kertoa näkemyksensä 
tutkimuksen vaikuttavuudesta omas-
sa työssään. Tutkimuksen vaikutus-
ten osoittaminen voi näinkin lisätä 
tutkimuksen arvostusta yhteiskunnas-
samme.

Tutkittu tieto haastaa 
päätöksenteon – onneksi
osc:n informaatikko Janne Seppänen 
toi konkretiaa tutkimusjulkaisujen yh-
teiskunnallisen vaikuttavuuden seuran-
taan ja esitteli Jyväskylän yliopistoon 
hankitun Overton-tietokannan mah-
dollisuuksia. Sen avulla voi tarkastella 
tutkimusjulkaisujen esiintyvyyttä yh-
teiskunnalliseen päätöksentekoon liit-
tyvien dokumenttien lähteissä. 

Seppänen muistutti, että julkaisu-
jen yhteiskunnallisen vaikuttavuuden 
seurannan ei kuitenkaan pidä rajoit-
tua vain viittausten tarkasteluun, vaan 
saatua dataa voi käyttää myös tunnis-
tamaan foorumeita, joissa tutkitulla 

tiedolla voi vaikuttaa. Tutkimuksen 
yhteiskunnallisen vaikuttavuuden seu-
rannasta saatu tieto ja tiivis yhteistyö 
päätöksentekijöiden kanssa voi edes-
auttaa näitä tekemään laadukkaampia, 
tutkittuun tietoon perustuvia päätöksiä. 

Tutkitun tiedon merkitys onkin 
toivon mukaan vahvistumassa yhteis-
kunnallisessa päätöksenteossa. Sanna 
Marinin hallitus on hallitusohjelmas-
saan sitoutunut tietopohjaisen poli-
tiikan tekoon ja luvannut syventää 
yhteistyötä tiedeyhteisön kanssa. 

Tutkittua tietoa päätöksenteon tu-
kena tarkasteli Valtioneuvoston 
kanslian johtava asiantuntija Sa-

ri Löytökorpi. Eri tahojen kokemukset 
todellisuudesta, arvot, äänestäjäkun-
nan asettamat paineet ja tutkijoidenkin 
ajoittain ristiriitaiset näkemykset sa-
masta aiheesta luovat kuitenkin tiedon 
käyttämiselle haasteensa ja edellyttävät 
uudenlaisia yhteistyö- ja vuorovaiku-
tusvalmiuksia. 

Valtioneuvostossa avoimuutta 
edistetään tukemalla avointa vuoro-
vaikutusta eri toimijoiden kesken. 
Löytökorpi esitteli hankkeita, joissa 
virkamiehet ovat perehtyneet tieteelli-
siin käytäntöihin ja tutkijoiden kanssa 
toimimiseen, kun taas tutkijat ovat op-
pineet päätöksenteosta ja siitä, missä 
muodossa tieto kannattaa päätöksen-
tekijöille esittää. 

Lisää tilaisuuksia ja 
arvostusta vaikuttavalle 
tiedekeskustelulle
Keskustelua tutkijasta yhteiskunnalli-
sena vaikuttajana syvensivät edelleen 
Sanna Autere Suomen ilmastopaneelis-
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ta ja Suomen luontopaneelista, Teppo 
Kröger Jyväskylän yliopistosta, Roger 
Norum Oulun yliopistosta sekä Taru 
Peltola Itä-Suomen yliopistosta ja Suo-
men ympäristökeskuksesta. Paneelin 
vetäjänä toimi Jani Kokko Jyväskylän 
yliopistosta ja paneelin järjestämisestä 
vastasi Jyväskylän yliopiston resurssi-
viisausyhteisö JYU.Wisdom.

Yhteiskunnalliseen keskusteluun 
osallistuminen on välttämätöntä niin 
yliopistoille kuin tutkijakunnalle, 
vaikka se ei aina ole sitä yksittäiselle 
tutkijalle. Yhteiskunnalliselle vuoro-
vaikutukselle on silti harvoin varattu 
aikaa tutkijoiden työsuunnitelmista. Ja 
vaikka yhteiskunnalliseen keskusteluun 
osallistuminen on keskeistä tutkijalta 
vaadittavaa osaamista, jota myös ra-
hoittajat edellyttävät, voi moni kokea 
erityisesti median kanssa työskente-
lyn vaikeaksi ja sen toimintalogiikan 
vieraaksi. Tämän vuoksi esimerkiksi 
yliopistojen tiedeviestinnän ammat-
tilaisten tulee entisestään tukea tut-
kijoita. 

Osa tutkijoista voisi myös erikois-
tua yhteiskunnalliseen vuorovaikutuk-
seen. Tämän edellytyksenä on, että se 
luetaan tutkijalle meriitiksi, johon kan-
nattaa panostaa. Samalla on syytä huo-
mata asia, joka todettiin myös päivän 
muissa puheenvuoroissa: tutkimuksen 

todellinen vaikuttavuus toteutuu usein 
aivan muualla kuin mediassa. 

Jatkuva vuorovaikutus tutkijoiden 
ja esimerkiksi päätöksentekijöiden 
kanssa on vaikuttavuuden näkökul-
masta usein merkittävämpää kuin yk-
sittäiset mediaesiintymiset tai tutkijan 
yritykset tuoda tutkimukseen perus-
tuvia näkökulmia polarisoituneisiin 
somekeskusteluihin, joissa toinen osa-
puoli ei ole valmis kuuntelemaan. Pa-
neelissa ehdotettiinkin, että esimerkiksi 
yliopistojen viestinnän asiantuntijat 
voisivat ottaa aloitteellisemman roo-
lin vaikuttavien keskusteluyhteyksien 
tukemisessa ja yhteiskunnallisen kes-
kustelun foorumeiden tunnistamisessa.

Talvipäivien lukuisissa keskusteluis-
sa ja puheenvuoroissa nousi kiinnosta-
valla tavalla esiin avoimen tieteen, sen 
toteuttamisen ja sen vaikuttavuuden 
moninainen luonne. Avoin tiede ei ole 
vain julkaisujen ja aineistojen avaamis-
ta, vaan kollektiivista yhteisten arvojen 
mukaista toimintaa yhteisten tavoittei-
den saavuttamiseksi. Avoimen tieteen 
edistämisessä keskeisenä tekijänä onkin 
yhteistyö ja avoin vuorovaikutus, jonka 
avulla tiedettä ja tutkimusta pystytään 
hyödyntämään paremmin yhteiskun-
nan ja viime kädessä koko maailman 
hyväksi. 

Kirjoittajat
Arto Ikonen

Avoimen tiedon keskus
arto.ikonen@jyu.fi 

orcid.org/0000-0003-0216-6963

Sini Tuikka
Avoimen tiedon keskus

sini.tuikka@jyu.fi 
orcid.org/0000-0003-3858-418X

mailto:arto.ikonen@jyu.fi
mailto:sini.tuikka@jyu.fi


Leena Elenius ja Päivi Ylitalo-Kallio

Ammattilehtien artikkelit esiin  
– metadatayhteistyötä 
kaivataan!
Ammattikorkeakouluopiskelussa tärkeää asiantuntijatietoa jul-
kaistaan ammatillisissa lehdissä. Niiden tehokas hyödyntämi-
nen vaatisi metadataa, mutta sitä ei tuoteta kattavasti. Lisäk-
si lehtien julkaiseminen ja myynti on monimuotoistunut, min-
kä vuoksi lehtikokoelman ylläpito vaatii kirjastoilta uudenlaista 
osaamista.

Ammatilliset lehdet ovat tärkeitä 
työelämässä tarvittavan ja tuo-
tetun tiedon välittäjiä. Niissä 

käsitellään alan ajankohtaisia teemoja, 
työn kehittämistä ja tutkimusta käy-
tännönläheisesti.

Millaisia välineitä ammattikorkea-
koulukirjastoilla on ohjata opiskelijoita 
ammatillisten lehtien ja artikkeleiden 
löytämisessä ja hyödyntämisessä?

Tarkastelemme tässä artikkelissa 
lehtien ja artikkeleiden löydettävyyttä 
käytännön kirjastotyön ja omien ha-
vaintojemme kautta. Näkökulmaksi 
olemme ottaneet sosiaali- ja terveysalan 
ammatilliset lehdet. Alalla julkaistaan 
lehtiä runsaasti. 

Vaikka tunnistamme tiedon tallen-
tamisen merkityksen tiedon löytämi-
sen mahdollistajana, emme tarkastele 
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ilmiötä aineiston- tai sisällönkuvailun 
näkökulmasta vaan tiedonhankinnan 
ja -haun opastajina ja ohjaajina. 

Lehtien määrä ja käyttö 
laskussa

Tilastojen (Kansalliskirjasto 2021; 
Aikakausmedia 2022) mukaan 
aikakauslehtinimekkeiden 

määrä on vähentynyt vuosi vuodelta. 
Voimakkaimmin ilmiö on näkynyt 
lehdissä, jotka ilmestyvät alle 10 kertaa 
vuodessa. Viikkolehtien osalta tilanne 
on ollut vakaampi. 

Aikakauslehtien päivittäinen ja vii-
koittainen lukeminen on myös vähen-
tynyt (Tilastokeskus 2019). Lehtiä ja 
artikkeleita luetaan edelleen, mutta 
harvemmin. Korkeakoulutetut, yrit-
täjät ja eläkeläiset lukevat eniten. 

Opiskelukäytössä ammatillisten 
lehtien ja aikakauslehtien käyttö on 
artikkelikeskeistä. Lehtinumeroita ei 
lueskella eikä selailla vaan opiskelijat 
etsivät tietoa tyypillisesti tietokantojen 
ja verkkopalvelujen kautta. 

Lehtiartikkeleiden kohdalla ongel-
mana on, että ammatillisia lehtiä in-
deksoivia tietokantoja ei juurikaan ole. 
Tiedontarpeeseen vastaavan artikkelin 
löytäminen on vaikeaa ja voi onnistua 
vain onnekkaiden sattumien kautta. 

Minne katosi metadata? 
Kun artikkeliviitetietokanta Aleksi 
lakkautettiin vuonna 2017, monien 
ammatillisten ja yleislehtien sisällön-
kuvailu päättyi. Aleksin tietueita siir-
rettiin Artoon ja tilanne oli sen suhteen 

hyvä jonkin aikaa. 
Vuonna 2018 Artoon tallennettiin 

uusia tietueita reilut 30 000, vuonna 
2022 enää reilut 9 000. Myös tallen-
tavien organisaatioiden määrä on vä-
hentynyt. Vuonna 2015 niitä oli 44, 
vuonna 2022 enää 26. (L. Lager, hen-
kilökohtainen tiedonanto 24. 1. 2023). 
Näiden lukujen perusteella nähdään, 
että indeksoitujen artikkeleiden määrä 
on pudonnut selvästi. 

Muutama vuosi sitten lausuttu huo-
li erityisesti ammatillisten ja yleisleh-
tien artikkeleissa julkaistun tiedon 
löydettävyydestä on siis edelleen tot-
ta. Metatieto on puutteellista ja se on 

levällään, joten alaan ja aiheenmukai-
seen tiedonhakuun ei ole riittäviä työ-
välineitä. (Elenius, Latva-Reinikka, 
Saarikoski ym. 2019). 

Alakohtaisissa tiedontarpeissa sosiaa-
li- ja terveysalalla kirjastoa ja opiskelijaa 
auttaa jonkun verran Medic-tietokanta. 
Sen sisältö painottuu kuitenkin lääke-
tieteen alalle, joten se palvelee ammat-
tikorkeakoulun opetusta ja opiskelua 
vain osittain. Muilla ammattialoilla ko-
timaisia alakohtaisia tietokantoja tai in-
deksoituja artikkeli- ja lehtikokoelmia 
ei tietääksemme enää ole. 

Tiedontarpeeseen 
vastaavan artikkelin 

löytäminen on vaikeaa ja 
voi onnistua vain onnek-
kaiden sattumien kautta.
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Lehtikentän moninaisuus

Ammatillisten lehtien ja artik-
keleiden löytämistä ja koko 
lehtikentän hahmottamista 

vaikeuttaa, että julkaisutoiminta ja 
jakelukanavat ovat moninaisia. Leh-
ti voi olla:

 • Painettu, jonka voi tilata kirjaston 
lehtivälittäjän kautta

 • Painettu, jonka saa vain jäsenyyden 
kautta

 • Verkossa yhdistyksen/järjestön 
sivuilla jäsenkirjautumisen takana

 • Verkossa julkaisualustan kautta 
(esim. Issuu, Flipeco) 

 • Verkossa maksullinen 
verkkolehtialusta (esim. ePress)

 • Verkossa maksullisia ja 
maksuttomia lehtiä kuluttajalle 
(esim. Lehtiluukku, Lukusali 24/7)

 • Verkossa vapaasti ja kattavasti 
(lehti ilmestyy verkossa 
blogimaisena julkaisuna)

 • Verkossa vapaasti ja hajanaisesti 
(valikoituja artikkeleita tai vain 
sisällysluettelot). 

Lehtiä julkaistaan verkossa eri tavoin. 
Muoto voi olla painetun lehden kaltai-
nen taitettu pdf, html-sivu tai blogia 
muistuttava. Artikkeleiden ilmestymis-
tiheys voi noudatella painetun lehden 
tapaista numero kerrallaan -mallia tai 
artikkelit voidaan myös julkaista yksi-
tellen blogimaisesti. 

Lehtiä julkaistaan maksullisesti tai 
ilmaiseksi. On olemassa palveluja, joi-
den kautta kirjasto voi ostaa lehden 
käyttöoikeuden, mutta kaikkia lehtiä 
ei ole saatavilla niiden kautta. Kulut-
taja-asiakkaat ja kirjastot ovat eri ase-

massa. Digitaalinen lehti on kirjastoille 
usein kalliimpi kuin painettu lehti. 

Lehtiä löytyy siis monista paikois-
ta, mutta tietoa artikkeleista ei löydy 
oikein mistään! Kirjaston kannalta on 
haastava pysyä ajan tasalla muuttuvassa 
julkaisukentässä. Lehtikokoelman yllä-
pito on työlästä, joten kirjastot toivovat 
kokoelmalle tehokkaampaa käyttöä. Jos 
artikkeleita ei löydy minkään tietokan-
nan kautta, lehtikokoelmankin käyttö 
on olematonta. Vähäinen käyttö johtaa 
helposti lehtikokoelman karsimiseen. 

Verkkojulkaiseminen on sujuvaa ja 
nopeaa, mutta verkkoon liittyy oma 
haavoittuvuus. Julkaisijoiden on ym-
märrettävä, että verkkosivujen uu-
distukset muuttavat linkityksiä. Jos 
artikkelilla tai lehdellä ei ole pysyvää 
verkko-osoitetta, tieto katoaa. 

Mitä löytyy ja mistä? Case 
Metropolia ja SeAMK

Selvitimme Metropolian ja Sei-
näjoen ammattikorkeakoulun 
kirjastojen sosiaali- ja terveys-

alan lehtien ja artikkeleiden löydettä-
vyyttä. Poimimme tähän artikkeliin 
otoksena kuusi sosiaali- ja terveysalan 
lehteä. Tutkimme lehtien julkaisumuo-
toja sekä sitä, onko sisältöjä kuvailtu 
johonkin tietokantaan. 
Lehtiä on tarjolla eri verkkopalvelu-
jen kautta, mutta kaikki ne eivät myy 
kirjastoille digitaalista lehteä. Myös 
avoimuudessa on eroja, sillä avoimes-
ti verkkoon artikkeleita päätyy vali-
koidusti. 

Tilaus tai pääsy digilehteen eivät 



Lehden nimi
Tilattavissa 
painettuna

Avoin verk-
kolehti

Tilattavissa 
digilehtenä 
kirjastoon

Metatieto / kuvailu Huomioita

Allergia, iho, astma 
(ent. Allergia & astma)  Lukusali —

Medic 1970–2006 
Arto 2005–2017

—

Autismi

valikoituja 
artikkelei-

ta verkossa 
avoimesti

— Medic 2017–

Medicissä vali-
koidusti, esim. 
vuosi 2022:  
9 tietuetta

Fysioterapia — epress Arto 1991–2017
rinnakkaistal-
lennuslupa ok

Hengitys — — —

Neonataalihoitaja — — — —

Vanhustyö
Vain näyte-

numero
Ei 

(Lehtiluukku)
Arto 1986–2017 —

Taulukko 1. Valikoitujen sosiaali- ja terveysalan lehtien julkaisemisen ja metatiedon tilanne 16. 2. 2023.  

riitä, kun tiedon etsijä haluaa löytää 
tietoa jostain tietystä aiheesta. Pääsy on 
vain yksi vaihe tiedonhankinnan pro-
sessia. Osa digilehtialustoista tarjoaa 
hakuominaisuuksia ja arkistoja, joiden 
aiheenmukaiset hakumahdollisuudet 
eivät ole usein kovin monipuoliset. 

Keinoja lehdissä julkaistun 
tiedon löytämiseen 
Wilenin ja Holopaisen (2021) mukaan 
McCay-Peet & Toms (2017) ovat to-
denneet, että sattumalta löytäminen 
voi toisille olla iloinen, yllätyksellinen 
ja mielekäs tapa hankkia uutta tietoa, 
mutta toisille tiedon etsijöille sopii suo-
raviivaisempi tiedonhankinta.

Lehtiartikkeleiden löytämisessä ja 

ajan tasalla pysymisessä tunnistamme 
sattuman merkityksen, mutta samal-
la koemme, että suoraviivaisempi tapa 
”tehdä hakuja” on tehokas lisä opiskeli-
jan tiedonhankintaan. Tiedonhaku ha-
kusanoilla sopii useimpiin opiskelijan 
tiedontarvetilanteisiin paremmin kuin 
tiedon äärellä oleilu. 

Opiskelijoiden ohjauksessa on hyvä 
vahvistaa tiedonhankintataitojen ohel-
la tiedonseurannan ja alan informaa-
tioympäristön tuntemisen merkitystä. 
Tämä ei ole resepti nopeaan tiedon 
löytämiseen, mutta se antaa ammatil-
lisen kontekstin ja välineitä alalla tuo-
tetun tiedon löytämiseen, arviointiin 
ja käyttöön. 



Alan opiskelijan ja opettajan on hyvä:

 • tuntea ammattialan 
informaatioympäristö 
(tiedontuottajat, välittäjät, 
asiantuntijat), 

 • seurata ammatillista sosiaalista 
mediaa ja tilata uutiskirjeitä sekä

 • hyödyntää rinnakkaistallenteita 
(korkeakoulujen tuottama 
avoimesti tarjolla oleva tutkimus 
ja ammatillinen tieto, esim. 
Tiedejatutkimus.fi:n haku).

Sosiaali- ja terveysalan ammatillisista 
lehdistä esimerkiksi Fysioterapia-lehden 
artikkelista on lupa rinnakkaistallentaa 
kustantajan versio julkaisuarkistoon 
tai julkaista se avoimena kuuden kuu-
kauden viiveellä. Tiedejatutkimus.fi 
-portaalista löytyy kuitenkin vain kor-
keakoulujen ja tutkimusorganisaatioi-
den henkilökunnan tuottamaa tietoa. 
Kaupalliset ja järjestöjen julkaisut jää-
vät ulkopuolelle. 

Ongelma tunnistettu  
– miten eteenpäin? 
Pölösen ym. (2021) tutkimuksen mu-
kaan opiskelijat ovat avoimien ko-

timaisten tutkimuslehtien suurin 
käyttäjäryhmä. Voisiko niin olla myös 
ammatillisten lehtiartikkeleiden osalta, 
jos niissä julkaistu tieto olisi löydettä-
vissä paremmin? 

Kenen tehtävä lehtien kuvailu on? 
Pitäisikö tämä hoitua kirjastojen vai 
kustantajien tai julkaisijoiden toimesta? 
Löytyykö kirjastoista resursseja artikke-
lien kuvailuun? Miten kuvailuformaa-
tit taipuvat erimuotoisten artikkelien 
kuvailuun? 

Väitämme, että korkeakoulukäytös-
sä ammatilliset lehdet ovat uhanalaisia, 
jos niiden käyttö rajoittuu selailuun. 
Lisäksi näkemyksemme on, että nykyti-
lanne vääristää tiedon käyttöä, kun ha-
kujen piirissä on vain osa alan lehdistä. 

Koemme, että tarvitaan keskuste-
lua ja ehdotuksia ongelman ratkaise-
miseksi. Keskusteluun olisi hyvä saada 
kirjastojen lisäksi julkaisijoiden ja leh-
tien edustajia. 

Yksi kysymys on, koetaanko asia 
korkeakoulukirjastoissa riittävän tär-
keäksi. Kirjasto on muistiorganisaatio, 
mutta ammatillisten lehtien kohdalla 
muisti on vähintäänkin valikoivaa.  
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Kirsi Mäenpää

Helsingin yliopiston 
kirjasto avoimena 

oppimisympäristönä

Helsingin yliopiston kirjasto juhlii – Tiedon voimalla – lukuvuonna 
2022–2023 ensimmäistä kymmentä vuottaan ja samalla Kaisa-talon 
10-vuotissyntymäpäivää. Kirjasto syntyi vuonna 2010, kun Helsingin 
yliopiston Opiskelijakirjasto, neljän eri kampuksen tiedekirjastot 
Kumpulassa, Viikissä ja Meilahdessa sekä keskustakampuksen 
tiedekuntakirjastot muodostivat yhden kokonaisuuden. Vuonna 2012 
keskustakampuksen kirjastot pääsivät muuttamaan uuteen Kaisa-
talon pääkirjastoon Fabianinkadulle.

Kymmenen vuotta on kulunut 
vauhdilla uusien ja olemassa 
olevien palvelujen sujuvoit-

tamisessa sekä prosessien yhdenmu-
kaistamisessa. Samalla maailma ja 
yliopistokirjastojen toimintaympäris-
tö on muuttunut merkittävästi tiedon 
jakamisen ja luomisen lähteenä. Kir-
joitan tätä artikkelia ennen kaikkea 
oppimisympäristösilmälasit nenälläni 
ja tarkastelen, miten kirjasto on kehit-
tynyt ja kehittyy oppimisympäristönä.

Kirjastopalvelut entistä 
vahvemmin digitaalisesti 
tarjolla
Tietoaineisto on ollut digitaalisesti saa-
tavilla jo vuosia, mutta digitaalisuus on 
harpannut kymmenen vuoden aikana 
laajasti myös oppimateriaalien puolelle. 
Painettujen kurssikirjojen riittävyys ei 
ole enää opiskelijoiden ykköshuolenai-
he. He toivovat yhä useammin e-kir-
joja. Kirjasto panostaa kaikenlaisen 

tietoaineiston avoimuuteen: tarkoitus 
on tarjota mahdollisimman suuri osa 
oman yliopiston tiedejulkaisuista avoi-
mesti kaikkien saataville. Maksamme 
mieluummin julkaisut avoimiksi kuin 
pitäisimme huolta pelkästään oman 
yhteisömme tiedontarpeesta. 

Kirjastossa on vankkaa osaamista 
tutkimusaineistoihin ja -dataan liit-
tyvässä työssä. Olemme yhdessä yli-
opiston muiden toimijoiden kanssa 
kasvattaneet osaamista sekä lisänneet 
tutkimusdatan hallintaan liittyviä pal-
veluita.

Tiedonhankinnan koulutusta an-
netaan verkossa niin tallennettuina 
webinaareina kuin henkilökohtaisena 
ohjauksena Teamsin kautta. Monet 
digitaaliset oppaat ja videot mahdol-
listavat yliopistolaisten oppimisen ja 
opiskelun omaan tahtiin, itselle sopi-
vana ajankohtana.

Kaikki kirjaston palvelut, asiakas-
palvelu ja asiantuntijat ovat tavoi-

22
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tettavissa digitaalisesti. Entä kirjasto 
oppimisympäristönä – onko mikään 
muuttunut kymmenessä vuodessa? 
Miten digitaalisuus näkyy oppimis-
ympäristöissä?

Juhlaseminaarissa nostettiin 
oppimisympäristö katseen 
kohteeksi
Marraskuussa 2022 kirjaston juhlase-
minaarin teemana oli Kirjasto avoi-
mena oppimisympäristönä. Pääpuhuja 
Edinburgin yliopiston kirjastonjohtaja 
Jeremy Upton muistutti kirjaston mer-
kityksestä kampusten sydämenä. Sa-
ma ajatus tuli muissa puheenvuorossa 
esiin. Farmasian tiedekunnan opetuk-
sesta vastaava varadekaani Mia Sivén 
painotti, että oppimisympäristöissä on 
keskeistä monimuotoisuus ja viihtyi-
syys. Helppo saavutettavuus sujuvoit-
taa opiskelijan arkea. 

Paneelikeskustelussa oli innosta-
va kuulla, että Helsingin ylioppilas-
kunnan varapuheenjohtaja Tommi 
Ostrosvkij osoittautui Oppimiskes-
kus Aleksandrian suureksi ystäväksi. 
Vuonna 2005 valmistunut Aleksan-
dria ja Kaisa-kirjasto ovat aina olleet 
opiskelijoiden näkökulmasta yksi ja 
sama. Jatkossa on tarkoitus suunni-
tella kirjastoa ja oppimiskeskusta toi-
mivana kokonaisuutena, oppimisen ja 
opiskelun keitaana, jossa löytyy niin 
rauhallista yksintyöskentelytilaa kuin 
mahdollisuus sosiaaliseen yhdessä op-
pimiseen joko kasvokkain tai luurit 
päässä. Suunnitelmissa on remontoida 
Aleksandria lähivuosina. Opiskelijoita 

ja muita tilan käyttäjiä on haastateltu 
pop up -työpajoissa. Lisäksi toiveita 
ja ajatuksia on saatu kirjaston, Tila- 
ja kiinteistöpalveluiden sekä Tietotek-
niikkakeskuksen palautekanavista ja 
-kyselyistä.

Pandemia muutti tilojen 
käyttötarvetta – emme ole 
vieläkään valmiita

Kirjaston fyysiset ja digitaaliset 
oppimisympäristöt ovat Hel-
singin yliopiston kirjaston yksi 

strategisista kehittämiskoh-
teista. Tavoitteena on tarjo-
ta juuri sellaisia tiloja, jotka 
parhaiten tukevat oppimis-
ta ja tutkimusta. 

Vuonna 2021 käyn-
nistettiin toimialarajo-
ja ylittävä kolmivuotinen 
Oppimisen tilat -projekti, 
jossa selvitetään, millaisia tiloja opetta-
jat ja opiskelijat tarvitsevat pandemian 
jälkeisessä ajassa, miten fyysiset tilat ja 
digitaalisuus hyödynnetään sujuvasti, 
miten käytämme yhteisiä tiloja kestä-
västi ja vastuullisesti. Etsimme myös 
vastauksia kirjaston kysymykseen, 
miten saisimme yliopiston oppimi-
sen tilat, mukaan lukien opiskelijoiden 
itseopiskelutilat, paremmin käyttöön.

Pandemia muutti opetuksen käy-
täntöjä, joten se myös muutti opiskelun 
tapoja. Tiedämme, että tarvitsemme 
kampukselle tiloja, joissa voi osallis-
tua etäluennoille. Kaikkien yliopisto-
laisten päivät ovat pirstaleisia ja välillä 
osallistutaan verkkotilaisuuksiin, välil-

On enemmänkin 
sääntö kuin poikkeus, 
että opiskelijan päivä 

koostuu sekä lähi- 
että etäluennoista.
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lä kohdataan toisiamme kasvokkain 
tai työskennellään itsenäisesti. On 
enemmänkin sääntö kuin poikkeus, 
että opiskelijan päivä koostuu sekä lä-
hi- että etäluennoista. Miten kirjaston 
tai yliopiston tilat taipuvat uuteen tar-
peeseen?

Vaikka kirjasto on itseopiskelutilo-
jen lyömätön kuningas, kirjaston tilat 
eivät yksin riitä vastaamaan kysyntään. 
Kampuksilla on paljon mahdollisuuk-
sia kalustaa ja muuntaa muitakin tiloja 

opiskelulle sopivaksi. Käytävät, ruo-
kalat, aulat sekä ajoittain tyhjillään 
olevat opetustilat sopisivat mainiosti 
myös itseopiskeluun, jos vain kalus-
tus sekä opiskelijoita ohjaava opastus 
on kunnossa. Yhdenmukainen opastus 
antaa tilaa rauhoittumiselle ja keskit-
tymiselle. Opiskelijan ei tarvitse käyt-
tää energiaa pohtimiseen, saanko olla 
täällä. Kirjastojen ehdoton valtti on, 
että kirjastotila palveluna tunnetaan ja 

tiedetään, mitä siltä odotetaan. Tavoit-
teena on levittää kaikista kampuksen 
yhteisistä tiloista samaa kykyä vastata 
tarpeisiin. 

Viimeisen kymmenen vuoden ai-
kana kirjaston kaikki kampuskirjastot 
on remontoitu. Muutosprojektien ta-
voitteina on aina ollut neliömäärien 
vähentäminen ja työskentelypaikko-
jen säilyminen. Hyödyiksi on asetettu 
yhä toimivammat ja monipuolisemmat 
itseopiskelutilat. Kirjastossa on mah-
dollisuus niin vuorovaikutteiselle työs-
kentelylle kuin yksin työskentelyyn. 
Muutoksia on valmisteltu yhdessä käyt-
täjien kanssa. Opiskelijahaastatteluissa 
on noussut monipuolisuuden ja ääni-
maiseman rinnalle erilaiset ergonomiat. 
Toivotaan sähköpöytiä mutta myös ti-
laa katseelle tai selän suoristamiselle. 

Kirjaston tilojen yhteyteen on kes-
kitetty yhä enemmän yliopiston opis-
kelijapalveluita. Kaisa-talossa kirjaston 
asiakaspalvelutiskillä on myös opiskeli-
janeuvonnan palvelupiste. Kumpulas-
sa ja Viikissä ryhmätyötiloja käytetään 
myös monenlaisiin opiskelijaohjauk-
siin. Meilahdessa Terkko Health Hu-
bissa on näköalapaikka terveys- ja 
lääketieteen startup-maailmaan. Kai-
sa-taloon ja Viikin Infokeskukseen on 
perustettu Ohjauskulma, joissa järjes-
tetään tapahtumia ja matalan kynnyk-
sen ohjaustilaisuuksia. 

Viikin kampuskirjasto ja samassa 
rakennuksessa oleva kaupunginkirjas-
to avattiin uudistettuina syksyllä 2021. 
Remontin jälkeen saatiin enemmän 
yhteistä tilaa opiskeluun, paremmat 

Viikin kampuskirjaston tiloja, taustalla Niilin puutarhaa. 
Kuvaaja: Jussi Männistö.
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opiskelijaravin-
tolapalvelut, laa-
jemmat aukioloajat. 
Samalla harjoittelemme työsken-
telemään yhteistyössä jaetulla asiakas-
palvelualueella ja ymmärtämään, miten 
samoja tiloja voi käyttää sekä taaperot 
perheineen, vilkkaat lapset että työs-
kentelyrauhaa kaipaavat opiskelijat. 
Viikin kampuskirjastosta avutuvat nä-
kymät talvipuutarhaan. Palmuissa on 
hyvä lepuuttaa katsettaan lukemisen, 
keskittymisen ja työskentelyn lomas-
sa. Kaisa-kirjaston näkymät puolestaan 
ovat keskustassa urbaaneja, mutta eri-
tyistä kiitosta on saanut valon määrä 
kirjaston tavara- ja tunnelmamerkki-
nä. Biofiilinen suunnittelu on yksi osa 
kirjastojen muodonmuutosta.

 
Kirjastot kampusten sydäminä

Kirjastolaiset ovat jo aika taitavia 
fyysisten oppimisympäristöjen 
ymmärtäjiä. Juhlaseminaarin 

myötä katsoimme historiaan. Kaisa-ta-
lon, koko keskustakampusta yhdistävän 
kirjaston, suunnittelu käynnistyi 
vauhdilla vuonna 2007, jol-
loin käynnistettiin arkki-
tehtuurikilpailu uudesta 
kirjastosta, oppimisym-
päristöstä. Raati valitsi 
voittajaksi Anttinen 
Oiva Arkkitehdit 
-toimiston Ava-
us-suunnitelman. 
Loppu onkin kir-

jastoarkkiteh-
tuurin historiaa. 

Kirjasto vetää puo-
leensa erilaisia oppijoita ja monia 
arkkitehtuurin ihailijoita. Kirjasto-
na olemme kunnioittaneet arkkiteh-
tien keskeisimpiä ajatuksia. Rakennus 
ulottuu koko korttelin läpi, jolloin 
ylimmissä kerroksissa keskeisiltä lu-
kupaikoilta on mahdollisuus antaa 
katseen ulottua Kaisaniemenkadul-
ta Fabianinkadulle. Vaikka talossa on 
tehty jotain muutoksia, avoimuudesta 
ja selkeydestä pidetään kiinni. Samoin 
sisääntuloaula pyritään pitämään ava-
rana ja säväyttävänä. 

Suunnitteluvuosina arvioimme 
entisten kirjastotilojen kävijämäärien 
pohjalta, että Kaisa-taloa, Helsingin 
yliopiston pääkirjastoa käyttäisi päi-
vittäin noin 5 000 asiakasta, pääosin 
Helsingin yliopiston opiskelijoita. Ava-
jaispäivänä kävijöitä oli reilu 8 000, 
joista varmasti arvioitu 5 000 juuri 
oman yliopistomme opiskelijoita. Em-
me osanneet varautua kauniin arkki-

tehtuurin wow-efektiin ja toisaalta 
yhteiseen työskentelyimuun, 

mutta ilolla olemme otta-
neet kaikki oppijat, luki-

jat ja vierailijat vastaan.
Kaikki lukuvuo-

det ennen pandemiaa 
ovat olleet tasaisia 
niin kävijämäärän 
kuin tilojen käytön 
suhteen. Vuosittain 
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Näkymää Kumpulan kampuskirjaston 2. kerroksesta.  Kuvaaja: Jussi Männistö.

Kaisa-talossa on vieraillut noin mil-
joona kävijää ja ajoittain lukupaikkaa 
on ollut vaikea löytää. Ruuhkahuiput 
ovat olleet keväisin, jolloin yliopis-
to-opiskelu on kiivaimmillaan ja samal-
la abiturientit ovat valmistautumassa 
ylioppilaskirjoituksiin ja pääsykokei-
siin. Kirjasto on yliopistokampuksen 
sydän, avoin ovi ja oppimisympäristö 
yliopiston inspiroivaan maailmaan.

Digitaalisissa oppimisympäristöis-
sä tarvitsemme uusia kumppaneita. 
Asiakkaat odottavat saumattomuutta 
digitaalisessa maailmassa. Kirjaston 
palvelujen pitäisi olla siellä missä muu-
kin omaa työtä tukeva palvelu saatavil-
la, vaikkapa Sisussa. Uusia avauksia ja 

suunnitelmia ovat kirjastotilojen virtu-
aaliesittelyt tai pakohuonepeli tiedon-
hankinnan osaamisen alkumetreille. 
Myös avoin oppiminen ja erityisesti 
avoimet oppimateriaalit ovat suoma-
laisten korkeakoulujen ja kirjastojen 
agendalla. Helsingin yliopiston kirjas-
tossa tarjotaan Helda-julkaisuarkistoa 
digikirjojen ja -artikkelien avoimelle 
julkaisemiselle sekä tukea muiden op-
pimateriaalien avaamiselle.

Kestävyys ja vastuullisuus – saavu-
tettavuus ja turvallisempi tila ohjaavat 
oppimisympäristöjen suunnittelua yhä 
vahvemmin. Jatkamme yhteistä kehit-
tämistä ja oppimista sekä kampussyk-
keen vaalimista. 

Katso myös:
Ristikartano, Veera (2022). Onnea 10-vuotias Kaisa-talo! Helsingin yliopisto.  
Luettu 7. 3. 2023. https://www.helsinki.fi/fi/helsingin-yliopiston-kirjasto/uutisia-
kirjastosta/onnea-10-vuotias-kaisa-talo

Sinikara, Kaisa (2022). Tiedeyhteisön kumppanina : laitoskirjastoista Helsingin 
yliopiston kirjastoksi 1828–2012. Helsingin yliopiston kirjasto, Helsingin yliopisto. 
https://doi.org/10.31885/9789515150462

Kirjoittaja
Kirsi Mäenpää 

Helsingin yliopiston kirjasto
kirsi.maenpaa@helsinki.fi

https://www.helsinki.fi/fi/helsingin-yliopiston-kirjasto/uutisia-kirjastosta/onnea-10-vuotias-kaisa-talo
https://www.helsinki.fi/fi/helsingin-yliopiston-kirjasto/uutisia-kirjastosta/onnea-10-vuotias-kaisa-talo
https://doi.org/10.31885/9789515150462
mailto:kirsi.maenpaa@helsinki.fi


Aleksi Peura

AVOIMELLA OTTEELLA 
TIETEEN PUOLESTA

Helsingin yliopiston kirjaston podcast Avoimella otteella 
alkoi ilmestyä syyskuussa 2022. Podcast tutustuttaa kuulijat 

avoimesti julkaistuihin tutkimuksiin sekä kanaviin, joissa 
tutkimuksia on maksuttomasti kenen tahansa saatavilla. Tässä 

jutussa podcastia kipparoiva tietoasiantuntija Aleksi Peura 
kertoo, kuinka podcast sai alkunsa ja mitä podcastia tehdessä 

on tullut opittua.

Alkuvuonna 2022 seurasin hi-
venen kateellisena kaupun-
ginkirjastossa työskentelevän 

puolisoni ideointityötä: hän kehitteli 
kirjailijatapahtumia, näyttelyjä, luku-
piirejä ja mitä moninaisempia keino-
ja avata kirjastosta löytyviä aineistoja. 
Kateuteni synnytti ajatuksen: Mitä jos 
meillä Helsingin yliopiston kirjastossa 
tehtäisiin aktiivisemmin sisällönavaus-
ta? Miten se voisi toimia tieteellisessä 
kirjastossa?

Mikä on Avoimella otteella?
Tokihan sisällönavaamista on tieteelli-
sissä kirjastoissa tehty pitkään, pelkäs-
tään Helsingin yliopiston kirjastossa on 
viime aikoina aloitettu muuan muassa 
teemakokoelmien rakentaminen se-
kä näkyvyyskanavat Twitterissä. Silti 
näitä tai muita millään muotoa vä-
hättelemättä, koin jotakin puuttuvan. 
Kaipasin syväluotaavampaa, asia edellä 
kerrottua ja älyyn vetoavaa väylää tut-
kimuksien luo. Miltä tämä voisi näyt-
tää – tai tarkemmin ilmaistuna, miltä 

tämä voisi kuulostaa? Mitä jos haas-
tattelisin tutkijoita heidän avoimesti 

julkaistuista tutkimuksistaan? Näin ai-
heet yleistajuistuisivat ja kaikki aiheesta 
kiinnostuvat kuulijat voisivat käydä vä-
littömästi tutustumassa keskusteltuun 
tiedejulkaisuun – lisäksi salakavalasti 
tai ei, myös Helsingin yliopiston avoi-
met julkaisukanavat tulisivat tutuiksi.

Tiivistetysti, siinä on Helsingin 
yliopiston kirjaston Avoimella otteel-
la -podcastin syvin olemus. Kirjaston 
johtoryhmä innostui ideasta ja antoi-
vat minulle luvan kokeilla, kuinka sai-
sin realisoitua tämän kirjastolle uuden 
avauksen.

Vaatimukset juontajalle
Haluan kuvitella, että joku tämän teks-
tin lukija harkitsee podcastin käyn-
nistämistä tieteellisessä kirjastossa tai 
sen ulkopuolella. Vanha vitsi on, että 
aina kun joku sanoo sanan podcast, 
jossakin päin maailmaa syntyy uusi 
podcast. Siksi tässä tekstistä käyn läpi 
huomioitani siitä, mitä Avoimella ot-
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https://helka.helsinki.fi/discovery/collectionDiscovery?vid=358UOH_INST:VU1
https://twitter.com/HulibVis_Histor
https://www.helsinki.fi/fi/avoimellaotteella
https://www.helsinki.fi/fi/avoimellaotteella
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teella -podcastin tekeminen on minulle 
opettanut ja mistä voi olla apua muille 
podcastien tekemisestä kiinnostuneil-
le. Taustaksi kerrottakoon, että täysin 
tyhjältä pöydältä minun ei podcastin 
tekemistä tarvinnut opetella, sillä olen 
neljän vuoden ajan kipparoinut tyylil-
tään ja sisällöltään Avoimella otteella 
-podcastista merkittävästi eroavaa Im-
periumi 363 -podcastia.

Aikasyöppöysongelma

Tunnustan kuitenkin aliarvioi-
neeni sen, kuinka paljon asiave-
toisen podcastin tekeminen vie 

aikaa. Aluksi arvioin, että yhden jak-
son tekemiseen uppoaisi minulta työ-
päivän verran aikaa ripoteltuna usean 
viikon ja kuukauden ajalle.Joidenkin 
jaksojen aiheiden kanssa arvio on ollut 
alakanttiin, vaikka tarkkaa tuntikirjan-
pitoa en olekaan pitänyt. Vastaavasti 
tutummista aiheista jaksot ovat syn-
tyneet vaivattomammin.

Aikasyöppöysongelma alkaa siitä, 
että kuka vain osaa haastattelutilan-
teessa kysyä helppoja kysymyksiä – 
”kertoisitko itsestäsi?”, ”mitä tutkit?”, 
ja niin edelleen – mutta näistä harvoin 
muodostuu kovin kiinnostavaa kes-
kustelua. Mielestäni tämä jättää liikaa 
vastuuta keskustelun onnistumisesta 
vastaajan eli haastateltavan harteille. 
Vaikeampien kysymysten keksiminen 
on, no, vaikeampaa eli aikasyöpömpää 
toimintaa.

Jokainen jakso tarvitsee jonkin 
punaisen langan, jonkin juontajan 
määrittämän johtoajatuksen. Ideaa-

litilanteessa jokainen kysymys kuljet-
taa keskustelua eteenpäin tätä punaista 
lankaa seuraten. Silti keskustelun pi-
täisi kuulostaa keskustelulta eli spon-
taanilta ja luonnolliselta, ei virallisten 
kysymysten ja virallisten vastausten 
resitaatiolta. Näin ollen juontajan on 
kyettävä kuljettamaan punaista lankaa 
lennosta äänityksen aikana, osattava 
bongata vieraan vastauksista aiheita 
ja teemoja, jotka luontevasti kuljetta-
vat keskustelua haluttuun suuntaan. 
Lisäksi tarpeen niin vaatiessa on imp-
rovisoitava lisää kysymyksiä tai pyy-
dettävä täsmennyksiä.

Tiivistetysti sanottuna juontajan 
on tunnettava ja ymmärrettävä kes-
kustelun aihetta riittävästi niin, että 
hän osaa A) rakentaa jaksolle punai-
sen langan, B) keksiä riittävän vaikeita 
kysymyksiä ja C) improvisoida lisäky-
symyksiä äänitystilanteessa. Kun ai-
heena on tutkimus alalta, joka ei ole 
entuudestaan tuttu, riittävän tietotason 
kerryttäminen vaatii monipuolista lu-
kemista ja paneutumista. Itse olen toi-
sinaan turvautunut kollegoideni apuun 
yrittäessäni päästä pintaa syvemmälle 
– kirjaimellisestikin, yksi jakso kun kä-
sittelee merenpohjan kaivostoimintaa. 

Kun aiheena on tut-
kimus alalta, joka ei 

ole entuudestaan tut-
tu, riittävän tietotason 
kerryttäminen vaatii 

monipuolista lukemista 
ja paneutumista.

https://impe.fi/search/imperiumi%20363
https://impe.fi/search/imperiumi%20363
https://anchor.fm/avoimellaotteella/episodes/Ennakoimassa-merien-sssint-e1p1qtf
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Tämä kaikki, luonnollisesti, vaatii ai-
kaa ja tilaa luovalle ajattelulle.

Miten podcastia on 
käytännössä tehty?

Kirjoitushetkellä Avoimella ot-
teella -podcastia on äänitetty 
kaksi kuuden jakson mittaista 

tuotantokautta, joista ensimmäinen il-
mestyi syksyllä 2022 ja toinen ilmestyy 
kevään 2023 aikana. Nämä kaksitoista 
jaksoa ovat kaikki syntyneet samanlai-
sella tavalla.

Helsingin yliopiston kirjaston joh-
toryhmän innostuttua podcast-ideas-
tani, ensimmäiseksi valikoin vieraat ja 
otin heihin yhteyttä. Käytännössä tein 
tämän jakamalla kuusi vierasta eri jul-
kaisukanavien tai -tyyppien mukaan: 
yhden vieraan julkaisu oli ilmestynyt 
Helda Open Booksissa, toisen Helsinki 
University Pressin kautta, kolmannen 
väitöskirja oli saatavilla Heldassa, ja 
niin edelleen. Kun vieraat oli valittu, 

lähetin sähköpostia jokaiselle vieraalle 
ja kutsuin heidät vieraaksi. Kaikki ta-
voittamani tutkijat olivat innostunei-
ta ja halukkaita lähtemään mukaan; 
samalla sovimme äänitysajankohdan 
kuukauden tai kahden päähän.

Vasta tässä vaiheessa aloin todella 
paneutua tutkimuksiin, ja niin teh-
dessäni ymmärsin itse itselleni kehit-
tämäni erityishaasteen: koska kaikki 
jaksot äänitettäisiin lyhyen ajan sisään 
toisistaan (toisinaan peräkkäisinä päi-
vinä), minun oli valmisteltava kaikki 
tuotantokauden kuusi jaksoa rinnak-
kain. Tällä ratkaisulla on suuri mahdol-
lisuus saada omat ajatukset melkoiseen 
solmuun, kuten varmasti ymmärrätte. 
Jotenkin onnistuin pitämään ajatuk-
seni kasassa paneutuessani ensimmäi-
sen kauden tiimoilta samanaikaisesti 
yliopistouudistukseen, merenpohjan 
kaivostoimintaan sekä katsomuskas-
vatukseen (ja kolmeen muuhun aihee-
seen), mutta helppoa se ei aina ollut.

Pöydäntäydeltä jaksojen 
käsikirjoituksia.

Kuvaaja Aleksi Peura.

https://helda.helsinki.fi/handle/10138/302626
https://hup.fi/
https://hup.fi/
https://helda.helsinki.fi/handle/10138/18060
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Noin viikkoa ennen äänitysajan-
kohtaa lähetin kysymysrunkoni vierail-
le, minkä toivoin helpottavan heidän 
valmistautumistaan podcastiin – sekä, 
kenties, lievittävän äänitystilanteen jän-
nittävyyttä. Pyysin kuitenkin vieraita 
olemaan kirjoittamatta valmiita vas-
tauksia kysymyksiini, sillä kysymykse-
ni olivat luonnoksia ja en välttämättä 
kysyisi niitä sellaisenaan. Samalla kes-
kustelu pysyisi luontevampana.

Välineet kulkevat helposti 
mukana

Jaksot äänitettiin työhuoneessani 
Kaisa-talossa. Minulla on omasta 
takaa tarvittavat äänitysvälineet, 

jotka mahtuvat mikrofonitelineitä 
lukuun ottamatta yhteen kangaskas-
siin. Tarvikkeisiin sisältyy mikrofonit 
piuhoineen, telineet, puhkusuojat ja 
Zoom-sanelin, jossa on kaksi xlr-si-
sääntuloa. Tarvikkeista ainoastaan 

sanelin on erityisen arvokas – ostin 
omani outlet-myymälästä noin 250 
euron hintaan – ja se on maksanut 
enemmän kuin kaikki muut tarvikkeet 
yhteensä. Sanelimen suurin miinus on, 
että se toimii kahdella aa-paristolla, 
jotka kuluvat nopeasti, eikä laitetta voi 
yhdistää verkkovirtaan. Tällä alkuinves-
toinnilla on tähän mennessä äänitetty 
satakunta podcast-jaksoa eli hinta per 
jakso on pudonnut matalaksi.

Äänityksen jälkeen alkoi mekaa-
nisempi työvaihe: keskustelusta pitää 
tehdä jakso. Tätä varten äänitasoja on 
säädettävä, tunnusmusiikkia lisättävä, 
taukoja editoitava pois, ja niin edel-
leen. Itse olen ottanut kannan, että 
pyrin editoimaan puheenvuoroja mah-
dollisimman vähän, sillä haluan kul-
loisenkin vieraan saavan tuoda oman 
asiantuntemuksensa esiin heille luon-
tevimmalla tavalla. Joku toinen var-
masti editoisi jokaisen puhutun kielen 

Podcastin äänittäminen ei erikoisia tamineita 
vaadi. Vähemmälläkin voi halutessaan 
pärjätä, vaikka äänenlaatu siitä kärsiikin. 
Kuvaaja Aleksi Peura.
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”Avoimella otteella -podcast 
kytkee kiinnostavalla tavalla 
yliopistossa tehdyt mielenkiin-
toiset tutkimusaiheet avoimen 

julkaisemisen kysymyksiin”

epätäydellisyyden pois, mutta minusta 
se stilisoi keskustelun liian kliiniseksi. 
Pohjimmiltaan editointi on, kuten sa-
nottua, varsin mekaanista tekemistä, ja 
sitä pystyy tekemään pienen harjoit-
telun jälkeen ilmaisella Audacity-oh-
jelmistolla suhteellisen intuitiivisesti.

Vaikka puhunkin paljon mi-
nä-muodossa, Avoimella otteella -po-
dcast ei synny vain yksin pakertamalla. 
Etenkin kirjaston viestintätiimin apu 
on ollut korvaamatonta, sillä he ovat 

luoneet sarja- ja jaksokohtaisia mark-
kinointistrategioita ja auttaneet aina 
pyydettäessä. Muita mukana olleita kir-
jastolaisia ovat olleet ensimmäisen kau-
den ennakkoon kuunnelleet kollegat, 
jotka tarjosivat arvokkaita näkemyksi-
ään jaksojen ja sarjan parantamiseksi. 
Kirjaston ulkopuolelta podcastille han-
kittiin mm. tunnusmusiikki ja jaksojen 
tekstivastineet. Karkeasti yleistäen voisi 
sanoa, että olen itse huolehtinut jakso-
jen sisällöistä, muut ovat varmistaneet 
ja ideoineet esillepanon saavutettavuu-
den ja houkuttelevuuden.

Siinä vaiheessa, kun ensimmäinen 
jakso ilmestyi 13. 9. 2022, olin kuun-
nellut kaikki jaksot läpi vähintään viisi 
kertaa ja stressannut yksityiskohdista, 

joita tietääkseni kukaan muu ei ole edes 
huomannut. Etenkin omat puhema-
neerit ovat hermoja raastavia viimeis-
tään toisella kuuntelukerralla. Mutta 
vastaanotto on ollut lämmin kautta 
linjan: jaksoja kuunnelleet ovat kii-
telleet asiallista mutta rentoa keskus-
telua, onnistunutta popularisointia ja 
kiinnostavia vieraita. Sen parempaa 
vastaanottoa en osaa edes kuvitella.

Jatkoa luvassa

Tämän tekstin kirjoittamisen ai-
kaan Helsingin yliopiston kir-
jaston johtoryhmä päätti, että 

Avoimella otteella -podcast on ollut 
niin onnistunut kokeilu, että sen teke-
mistä jatketaan. Olen innoissani, sillä 
pääsen taas tutustumaan kiinnostaviin 
tutkimusaiheisiin ja jututtamaan tut-
kijoita, vaikka työmäärä ja -tahti toi-
sinaan kovalta tuntuukin. Erityisesti 
mieltäni lämmittivät ylikirjastonhoita-
ja Minna Niemi-Grundströmin kehut 
jaksojen toteutuksesta sekä tunnustau-
tuminen podcastin vakiokuulijaksi.

”Avoimella otteella -podcast kytkee 
kiinnostavalla tavalla yliopistossa teh-
dyt mielenkiintoiset tutkimusaiheet 
avoimen julkaisemisen kysymyksiin”, 
Niemi-Grundström vastaa kysyessäni, 
miksi Helsingin yliopiston kirjastossa 
podcast nähdään arvokkaana lisänä 
kirjaston palveluihin. ”Podcast konk-
retisoi avoimen tutkimuksen hyötyjä 
ja haasteita ja edistää osaltaan tietoi-
suutta myös kirjaston avoimen tutki-
muksen palveluista.” 

Kirjoittaja
Aleksi Peura

Helsingin yliopiston kirjasto
aleksi.peura@helsinki.fi

https://www.audacityteam.org/
mailto:aleksi.peura@helsinki.fi
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Juha Leppämäki

Kaukopalvelua ja aineistojen 
yhteiskäyttöä: IFLA ILDS 
-konferenssin kuulumiset

Maailman jälleen avauduttua kau kopalvelusta ja ai-
neistojen yhteis käytöstä kiinnostuneet pää  sivät jäl-
leen kokoontumaan IFLA ILDS -konferenssiin. Seitse-
mästoista konferenssi järjestettiin Dohassa, Qatarin 
kansalliskirjastossa 20.–22. 9. 2022. Konferenssin tee-
mana oli aineistojen yhteiskäyttö pandemian aikana 
ja sen jälkeen. 

Tavallisesti joka toinen vuosi järjestettävä ifla:n Document 
Delivery and Resource Sharing -jaoston Interlending & Do-
cument Supply -kaukopalvelukonferenssi piti alun perin jo 

järjestää syksyllä 2021, mutta pandemian takia ajankohtaa siirretiin 
kaksi kertaa. Konferenssi järjestettiin lopulta syyskuussa 2022. 

Teema oli kaukopalvelu ja resurssien jakaminen pandemian 
aikana eli Sharing to heal. Pandemian aikana etäkon-

ferenssit ovat tulleet tutuksi, mutta eri maanosat 
yhdistävää kansainvälistä konferenssia on vai-

kea järjestää etänä jo pelkkien aikavyö-
hyke-erojen takia. Paikan päällä 

järjestettävään konferenssiin 
oli saapunut osallistu-

jia sekä Lähi-Idän 
maista että 

IFLA IDLS -konferenssin osallistujia käve-
lemässä kohti Qatarin kansalliskirjaston 
sisäänkäyntiä. Kuvaaja: Juha Leppämäki.
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Aasiasta, Euroopasta ja Amerikasta. 
Toisaalta edelleen jatkuvan pandemian 
takia konferenssin osallistujamäärä jäi 
pienemmäksi kuin aiempina vuosina. 
Arvioisin paikalla olleen noin 50–60 
osallistujaa. Oli hienoa päästä tutustu-
maan kansainvälisiin kollegoihin pit-
kittyneen etätöissä istumisen jälkeen.

Uusi kansalliskirjasto ja sen 
palvelut
Konferenssin tapahtumapaikkana 
toimi Qatarin kansalliskirjasto, joka 
sijaitsee Persianlahdella Qatarin pää-
kaupungissa Dohassa Education Ci-
tyssä. Qatarin paikallisen yliopiston 
lisäksi maassa toimii useiden yhdys-
valtalaisten yliopistojen kampuksia, 
jotka ovat keskittyneet Education Ci-
tyn alueelle.

Qatarin kansalliskirjasto on val-
mistunut vuonna 2017 ja se on arkki-
tehtonisesti vaikuttava rakennus, joka 
muistuttaa avoimen kirjan muotoa. 
Kansalliskirjaston tilat ovat avarat ja 
valoisat. Kirjahyllyt on sijoitettu loi-
vasti portaittain nouseville terasseille. 
Arkkitehdin ajatuksena on ollut, että 
tieto valaisee ihmisen elämää ja lukemal-
la ihminen voi kohota korkeammalle. 
Keskellä kirjastoa avautuu arkeologisia 
kaivauksia muistuttava näyttelytila, jos-
sa esiteltiin muun muassa arabialais-isla-
milaisen kirjallisen sivistyksen vaiheita.

Uusi kirjasto on varustettu lainaus- 
ja palautusautomaateilla sekä palau-
tuskirjojen lajittelujärjestelmällä, joka 
kuljettaa kirjat ylempien kerrosten hyl-
lytysalueille. Lisäksi Qatarin kansallis-

kirjastossa on kokous- ja harrastetiloja, 
kahvila sekä lasten kirjasto. Kansallis-
kirjasto tarjoaa Qatarissa toimiville 
yliopistoille palveluja, kuten kauko-
palvelu ja avoimen tieteen palvelut. 
Kaiken kaikkiaan palvelut ovat mo-
nipuoliset ja sisältävät myös sellaisia 
palveluita, joita Suomessa on totuttu 
saamaan kaupunginkirjastoista tai yli-
opistokirjastoista.

Knowledge commons ja 
kaukopalvelu verkostoina

Konferenssi aloitettiin Stephen 
Wyberin keynote-puheella, 
jossa tarkasteltiin knowledge 

commons -käsitettä. Knowledge com-
monsilla tarkoitetaan yh-
teisessä käytössä olevan 
tiedon aluetta, jonka yl-
läpitäjinä ja edistäjinä 
kirjastoilla on tärkeä 
rooli. Edistämisen tapoja 
ovat aineistojen yhteis-
käyttö, kuten kaukopal-
velu ja controlled digital lending, open 
access ja toisaalta vaikuttaminen teki-
jänoikeuslainsäädäntöön.

Erilaisten saatavuutta rajoittavien 
raja-aitojen ylittäminen oli myös kes-
kustelun aiheena. Peter Collins näki 
kaukopalvelun verkostoina, jotka yh-
distävät kirjastoja ja kirjastonhoita-
jia ympäri maailmaa. Keskustelussa 
huomioitiin, että on maita ja alueita, 
jotka jäävät verkostojen ulkopuolelle, 
erityisesti globaalissa etelässä. Kauko-
palvelun maksullisuus nähtiin sekin 
yhtenä raja-aitana. Voitaisiinko saavut-

Arkkitehdin ajatuksena 
on ollut, että tieto 

valaisee ihmisen elämää 
ja lukemalla ihminen voi 

kohota korkeammalle.
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taa yhdessä enemmän maksuttomalla 
aineistojen yhteiskäytöllä?

Esiteltiin paikallisia tutkimus-
projekteja ja raportteja eri maiden 
kaukopalvelun tilanteesta tai kehit-
tämisprojekteista. Siinä missä avoi-
meen saatavuuteen liittyvissä asioissa 
tunnutaan tekevän kaikkialla aika lail-
la samoja asioita, kaukopalvelussa on 
enemmän alueellisia ja paikallisia eroja: 
on erilaisia järjestelmiä ja käytäntöjä, 
jotka ehkä omalta osaltaan vaikutta-
vat edellä mainittujen raja-aitojen ole-
massaoloon. 

Kansainvälisyys on kuitenkin olen-
nainen osa kaukopalvelua. Tom Bru-
no Pennsylvanian yliopistosta esitteli 
International ILL Toolkit -palvelua. 
Tarkoituksena on luoda helppokäyttöi-
nen palvelu, josta löytää kansainvälistä 
kaukopalvelua tarjoavien kirjastojen 
yhteystiedot, ja jonne on helppo lisä-
tä oman kirjastonsa yhteystiedot. Käy-
tännössä palvelu on taulukko, josta 
yhteystietojen lisäksi näkee, millä ta-
voilla kaukopalvelupyyntöjä otetaan 

vastaan ja voiko maksuissa käyttää ifla 
vouchereita.

Kaukopalvelu apuna 
kriisitilanteessa

Konferenssissa tarkasteltiin myös 
pandemian vaikutuksia kauko-
palveluun ja avoimeen saata-

vuuteen. Erityisesti mieleen jäi Carla 
Chalhoubin ja Ibrahim Farahin esitys, 
joka käsitteli useiden samanaikaisten 
kriisien vaikutusta libanonilaisten kir-
jastojen toimintaan. Kyse oli pande-
mian, talouskriisin ja hyperinflaation 
sekä Beirutin sataman räjähdyksen yh-
teisvaikutuksesta. 

Talouskriisi on vaikeuttanut kirjas-
tojen mahdollisuuksia hankkia aineis-
toja, mikä aiheuttaa kasvavaa kysyntää 
kaukopalvelulle. Toisaalta artikkelien 
maksaminen luottokortillakaan ei ole 
mahdollista valuuttamaksurajoitusten 
takia. Kaiken lisäksi Beirutin sataman 
räjähdys oli vaurioittanut fyysisesti jo-
pa 20 kirjastoa. Apua oli löytynyt kus-
tantajien pandemian ajaksi avaamista 

Qatarin kansalliskirjaston sisällä kirjahyllyt 
on sijoitettu portaittain nouseville tasoille. 
Kuvaaja: Juha Leppämäki.
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e-aineistoista sekä rscvd-palvelusta.

Uusia palveluita ja ratkaisuja
rscvd (äännetään ”received”) on pan-
demian aikana luotu vapaaehtoisten 
kirjastojen matalan kynnyksen kauko-
palveluverkosto, jossa artikkeleita on 
välitetty maksutta. Palvelu on toiminut 
yksinkertaisella periaatteella. Kirjasto 
on voinut jättää pyynnön palveluun, 
minkä jälkeen jokin vapaaehtoinen kir-
jaston kaukopalvelu on siihen tarttu-
nut ja toimittanut pyydetyn aineiston. 
rscvd:iä on edelleen kehitetty Her-
mes-hankkeen puitteissa, jossa mukana 
ovat olleet etenkin italialaiset, turkki-
laiset ja libanonilaiset vapaaehtoiset. 

Konferenssissa esiteltiin osana 
hanketta kehitettyä uutta avoimen 
lähdekoodin Talaria-kaukopalve-
luohjelmistoa, jonka on määrä val-
mistua vuonna 2023. Talaria tukee 

sekä perinteistä kaukopalvelumallia, 
että rscvd-tyyppisiä pyyntöjä.

Talaria tukee myös uusinta kauko-
palvelun iso 18626 -standardia. Kun 
oma kirjastoni on ottanut käyttöön iso 
18626 -standardia tukevan järjestelmän 
ja Airut-hankkeen puitteissakin on vii-
me vuoden aikana haettu iso 18626:tta 
tukevaa ratkaisua, oli hyvä kuulla, että 
iso 18626 -standardia tukevia järjes-
telmiä tulee lisää. Tämä helpottaa tu-
levaisuudessa erilaisten järjestelmien 
välistä kommunikaatiota ja voi omalta 
osaltaan auttaa kaukopalveluverkosto-
jen välisten raja-aitojen ylittämisessä.

Konferenssin esitykset tallennet-
tiin ja ne löytyvät konferenssin verk-
kosivuilta: https://ilds.qnl.qa/index.
html?pid=index&lang=en

Matkaani konferenssiin tukivat 
Karl-Erik Henrikssonin rahasto sekä 
Suomen kirjastosäätiö. 

Kirjoittaja

Juha Leppämäki
Helsingin yliopiston kirjasto
juha.leppamaki@helsinki.fi

Qatarin kansalliskirjaston aula, taustalla 
portaittain nousevat kirjahyllyt.  
Kuvaaja: Juha Leppämäki.

https://ilds.qnl.qa/index.html?pid=index&lang=en
https://ilds.qnl.qa/index.html?pid=index&lang=en
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Petri Fills, Mika Holopainen ja Minna Marjamaa

KUINKA SIGNUM TOIMII 
VERKKOLEHTENÄ? 
Ensimmäisen vuoden 

tilastotarkastelu 
Signum siirtyi pääosin verkkoon ja lakkasi tulemas-
ta kotiin kannettuna vuonna 2022. Samana vuonna 
otettiin käyttöön lehden uutiskirje. Toimiiko seuran 
lehti verkkolehtenä vai kaikkosivatko lukijat ja jäse-
net muutoksen myötä? Tilastojen perusteella muutos 
vaikuttaa lupaavalta. 

Kevään 2021 Signumin lukijaky-
selyssä (Lahikainen & Ala-Kyy-
ny 2022) stks:n jäsenet pitivät 

lehteä tärkeänä, mutta sen julkaisu-
muotoa ei nähty keskeisenä asiana. 
Yli puolet vastaajista oli sitä mieltä, 
että lehden saaminen kotiin kannet-
tuna ei ollut niin tärkeää. Lähes 90 % 
vastaajista koki, että lehden muuttu-
minen elektroniseksi vaikuttaa joko 
myönteisesti tai ei vaikuta mitenkään 
halukkuuteen pysyä seuran jäsenenä. 

Kyselyn tulosten perusteella stks:n 
hallitus päätti kokeilla siirtymistä elekt-

roniseen julkaisumuotoon. Samaan ai-
kaan painatus- ja postituskulut olivat 
nousseet huomattavasti. Vuonna 2022 
Signum ilmestyi verkkolehtenä, lisäksi 
yksi numero myös painettuna. 

Signumia on julkaistu syksystä 
2016 alkaen Tieteellisten Seurain Val-
tuuskunnan ylläpitämällä Open Jour-
nal System -alustalla. Tämä tarkoitti 
viime kevääseen asti lehden julkaise-
mista viivästetysti verkossa, siis pai-
netun numeron julkaisemisen jälkeen. 

Vuonna 2022 lehti siirtyi välit-
tömästi avoimeksi verkkolehdeksi. 

Mikäli Signum olisi elektroninen 
lehti, miten se vaikuttaisi haluusi 

pysyä seuran jäsenenä?

Erittäin myönteisesti

Melko myönteisesti

Ei vaikuttaisi

Melko kielteisesti

Erittäin kielteisesti

15,2 %
62 %

8,9 %

12,7 %

Lahikainen, J, Ala-kyyny, J. 2021: 6. 
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Samalla verkkolehti muuttui moniväri-
seksi, sillä painatuskuluista aiheutunut-
ta rajoitusta vain yhden värin käyttöön 
ei enää ollut. Muilta osin lehdessä ei 
toteutettu suurempia muutoksia. Sisäl-
löllisesti tavoitteena oli edelleen tarjota 
tietoa monipuolisesti erilaisista tieteel-
lisiin kirjastoihin liittyvistä aiheista. 
Myös artikkeleiden laajuus ja määrä 
kussakin numerossa säilyivät jokseen-
kin entisellään.

Miten tutustua tilastoihin?
Verkkolehden tilastojen tarkastelussa 
on hyvä huomioida, että lehteen tulee 
lukijoita ainakin neljää kautta: 
 • suoraan hakukoneiden kautta  
PDF-tiedostoon

 • pysyvien tunnisteiden kautta 
artikkelin tietueeseen  
(Signumissa DOI)

 • lehden etusivulle osoitteen tai 
uutiskirjeen kautta

 • lehden arkiston kautta selaamaan 
lehden vanhoja numeroita.

Näistä kaksi jälkimmäistä tapaa kor-
vaavat ehkä perinteistä painetun lehden 
lukemistapaa. Kaksi ensimmäistä taas 
liittyvät pikemminkin siihen, kuinka 
kiinnostava itse artikkeli on tai kuinka 
hyvin lehti ja artikkeli on hakukoneop-

timoitu ja kuvaavat verkkotiedonha-
kuun liittyvää tiedonhakutapaa tai 
lähdeviitteiden perusteella artikkelei-
den etsimistä.

Signumin Open Journal Sys-
tem kerää COUNTER-standardin 
mukaisia tilastoja, jotka koskevat 
kokotekstien latausmääriä sekä artik-
kelin abstraktisivujen katselukertoja. 
Käyttöliittymän kautta saa tilastoja 
sekä artikkelien lataamisesta että kä-
vijätilastoja. Signumissa ei ole käy-
tetty Google Analytics -palvelua. 

Kävijämäärät 

Aloitetaan tarkastelu artikkelien 
pdf-tiedostojen latausmää-
riin tutustumisella. pdf-tie-

dostojen latausmäärät kertovat ehkä 
parhaiten siitä, kuinka paljon juttuja 
todellisuudessa luetaan. Kun tarkastel-
laan lehden artikkeleiden pdf-tiedos-
tojen latausmääriä, voidaan havaita, 
että suurimmat kävijämäärät ovat ol-
leet vuosina 2018, 2019 ja 2022; vuosi 
2018 on ollut ennätysvuosi. Tässä voi-
daan havaita, että artikkelien tiedos-
tojen latausmäärät eivät ole kasvaneet 
erityisemmin vuoden 2022 myötä leh-
den siirtyessä verkkoon.

Kaavio 1. Artikkelien PDF-tiedostojen latausmäärät 
vuosina 2015–2022.

2015

13 247

5 000

10 000

15 000

20 000

25 000

30 000

2016

14574

2017

14 197

2018

26 338

2019

20 834

2020

14 189

2021

19 587

2022

20 311

https://www.projectcounter.org/
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Artikkelien abstraktien 
katselumäärät

Tutustutaan seuraavaksi artikke-
leiden abstraktien katselumää-
riin. Syyskuusta 2016 alkaen 

abstraktien katselumäärät ovat olleet 
melko tasaisia, lehden ilmestymisen 
yhteydessä näkyy aina piikki kävijöissä. 

Loppuvuodesta 2021 abstraktien 
katselumäärät nousevat kuitenkin huo-
mattavasti: joulukuussa 2021 on kävi-
jäennätys, 4 856 abstraktin katselua. 
Jos verrataan edellisiin kävijäpiikkei-
hin vuoden 2018 helmikuulta 2 752 
abstraktin katselua ja vuoden 2020 
lokakuulta 2 661 katselua, tämä on 
suuri muutos. 

Vuonna 2022 jokaisen lehden uu-
den numeron julkaisun yhteydessä 
näkyy edellisvuosiin verrattuna kor-
keampi abstraktien katselupiikki: huh-
tikuussa 1/22-numeron abstraktia 
katseltiin 2 472 kertaa, elokuussa nu-
meroa 2/2022 2 498 kertaa, lokakuus-
sa numeroa 3/2022 2022 kertaa sekä 
joulukuussa numeroa 4/2022 2 557 
kertaa. Vuoden viimeinen numero il-
mestyi myös painettuna ja lähetettiin 
jäsenille, joten tämä saattoi vähentää 
artikkelien abstraktien katselua. 

Sisällysluettelon katselukerrat 
Sisällysluettelon katselukertojen mää-
rien vertailu kertoo ehkä paremmin sii-
tä, kuinka lehden siirtyminen verkkoon 
näkyy tilastoissa. Aikaisempi paperi-
lehden selailu voisi verkossa tapahtua 
lehden numeron sisällysluettelon kat-
selemisena. Voimme havaita, että sama 
tendenssi näkyy myös aikaisemmissa 
tarkasteluissamme: vuosina 2018 ja 
2022 on ollut eniten kävijöitä.

2017 2018 2019 2020 2021 2022 20232016

500

1 000

1 500

2 000

2 500

3 000

3 500

4 000

4 500

5 000

Kaavio 2. Abstraktien katselumäärät syyskuu 2016 – helmikuu 2023.

1 000

2018 2019 2020 2021 2022

2 000
3 000
4 000
5 000
6 000
7 000
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Kaavio 3. Lehden sisällysluettelojen 
katselukerrat vuosina 2018–2022.

8 204

5 129 5 376 4 939

7 333
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Miksi vuosi 2018 dominoi 
tilastoissa? Suosituimmat 
artikkelit

Miksi vuosi 2018 on ollut tilas-
tollisesti niin suosittu vuosi? 
Vuonna 2018 lehdessä ta-

pahtui ulkoasun uudistus: graafikko 
Petri Fills aloitti lehden taittamisen ja 
kuvitusten teon. Näin luettavuus pa-
rani huomattavasti ja tämä toi lisää lu-
kijoita. Uusi ulkoasu otettiin käyttöön 
numeroon 3–4/2018 ja juuri tämä nu-
mero on saanut aikaan ennätykselliset 
kävijä- ja latausmäärät.

Lehden sisältö vaikuttaa totta kai 
myös siihen, kuinka paljon lehteä lue-

taan. Monet lukijat tulevat suoraan 
hakukoneiden kautta itse tiedostoon. 
Vuonna 2018 julkaistiin kaikkien ai-
kojen suosituin artikkeli, Vesa Lin-
ja-ahon viittauskäytänteitä käsitellyt 
juttu. Huomattavaa on, että suositut 
hakuaiheet usein nostavat julkaisu-
jen suosituimmuutta suhteessa muihin 
julkaisuihin, tämän on usein havaittu 
ilmiö julkaisuarkistoissa. Lisäksi vaik-
kapa Linja-ahon artikkelia on voitu 
käyttää opetusmateriaalina jollain kurs-
silla, mikä osaltaan selittäisi sen suo-
siota. Alla lista lehden suosituimmista 
jutuista vuodesta 2014 vuoteen 2022.

Kaavio 4. Suosituimmat artikkelit vuosina 2014–2022.

Linja-aho Lähdeviitteet ja pisteen paikka  
– ajatuksia viittauskäytänteiden kirjasta

Virrankoski Palvelumuotoilu toi uuden toimintakulttuurin
Ala-Kyyny Tieteellinen kirjasto matkalla tulevaisuuteen

Signumin toimitus Vuosikerta 2000 
Hakala ym. Informaatiolukutaidon monet kasvot 

Bushing Collection mapping  
– An Evolving Tool for Better Resources and Better Access 

Oino ym. Asiakkaat elektronisten kirjojen hankkijoina  
- asiakaslähtöiset hankintamallit Tampereen teknillisessä yliopistossa 

Mikkola Uusi pedagogiikka  
– teknologia avustaa, opettaja ohjaa, opiskellaan yhdessä 

Syvälahti ym. Kansainväliset informaatiolukutaidon osaamistavoitteet 
muuttuivat – mitä, miksi ja miten? 

Karhula Internet censorship takes new forms 
Hakala ym. Työelämän informaatiolukutaito – joko siihen pitäisi tarttua? 

Hypén ym. Metatietotyön uudet tuulet  
– dokumenttien kuvailun merkitys digiyhteiskunnassa 

Signumin toimitus Vuosikerta 1998 
Holopainen ym. Videoiden tekstitystyökalut vertailussa 

Signumin toimitus Vuosikerta 1996 
Ala-Kyyny ym. Tutkimusdatan avaamisen esteet:  

haastattelututkimus Helsingin yliopistossa 
Lassila-Merisalo Faktaa, fiktiota ja feikkiuutisia  

– miten olla hukkumatta informaatiotulvaan? 
Karhula Top 1O reasons to visit Finland 

Kuoppala ym. Työelämäpedagogiikka ja tiedon  
tuottamisen muuttuvat käytännöt 

Vilén ym. Saalistajien jäljillä

1 000

1 196

1 217

1 245

1 351

1 382

1 393

1 440

1 462

1 504

1 629

1 660

1 714

1 735

1 892

2 015

2 124

2 192

2 479

4 178

1 188

2 000 3 000 4 000 5 000

Abstraktit PDF tiedostot
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Lehden pääsivun 
katselukerrat ja uutiskirje

Signumin uutiskirje otettiin 
käyttöön huhtikuussa vuonna 
2022, numeron 1/2022 yhtey-

dessä. Kun uusi lehti ilmestyy, siitä 
tulee seuran jäsenille uutiskirje, josta 
on linkki uusimpaan numeroon. Leh-
den uusin numero näkyy alustalla aina 
lehden etusivulla. Toisaalta myös ne, 
jotka haluavat katsella uusinta lehteä 
muutenkin kuin uutiskirjeen kautta, 
selaavat uusinta lehteä alustalla nimen-
omaan lehden etusivun kautta journal.
fi/signum.

Näistä syistä voi päätellä, että leh-
den muuttuminen verkkolehdeksi ja 
uutiskirjeen käyttöönotto näkyisi tilas-
toissa parhaiten lehden pääsivun kat-
selukertojen määrissä. Ja toden totta: 
Pääsivun tarkastelumäärissä vuosi 2022 
on ollut ennätysvuosi, yhteensä 7 983 
katselukertaa. 

Kannattaako lehden 
julkaisemista jatkaa verkossa?
Lehteä on julkaistu pääosin verkossa 
nyt vuoden ajan ja samoin uutiskirje 
on ilmestynyt vuoden 2022 lehtien tie-
dottamiskanavana. Tässä vaiheessa on 
melko aikaista arvioida tilastojen pe-
rusteella, onko muutos ollut toimiva. 
Lehden pääsivun katselukertojen mää-
rän huomattava kasvu edellisvuoteen 
verrattuna on rohkaisevaa tietoa: se 
voisi parhaimmillaan kertoa siitä, et-
tä uutiskirjeen käyttöönotto on nosta-
nut jossain määrin kävijälukuja ja että 
painetun lehden lukijat ovat löytäneet 
myös verkkoon.

Lehden lukijamääriä ei kuitenkaan 
saada nousemaan, ellei lehden sisältöä 
koeta kiinnostavana ja hyödyllisenä. 
Oma kysymyksensä on verkkolehteen 
siirtymisen vaikutus seuran jäsenmää-
rään. Alussa mainitun vuoden 2021 

2022

7 983

2021

6 075

2020

5 561

2019

4 731

2018

7 198

2017

4 749

2016

3 539

2015

1 000

2 000

3 000

4 000

5 000

6 000

7 000

8 000

4 839

Kaavio 5. Lehden pääsivun katselukerrat vuosina 2015–2022.
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jäsenkyselyn perusteella valtaosa jäsenistä ei tuolloin 
pitänyt verkkolehteen siirtymistä kielteisenä tai syynä 
irtisanoa jäsenyys. Onko tilanne sitten muuttunut? 
Sitä on tarkoitus selvittää uudella jäsenkyselyllä ku-
luvan vuoden aikana. 

stks:n jäsenmäärän laskuun viime vuosina on 
vaikuttanut muun muassa monien seuran aktiivijä-
senten siirtyminen eläkkeelle. Sekä seuran että leh-
den kannalta on tärkeää suunnata katse nuorempiin 
ikäluokkiin. Etenkin kirjastoalan ja informaatiotut-
kimuksen opiskelijoiden saaminen aktiivisemmin 
mukaan – niin lukijoina, kirjoittajina kuin seuran 
toimintaan eri tavoin osallistuvina – voisi olla yksi 
tärkeimpiä tavoitteita tuleville vuosille. 

Lähteet:
Fills, P. (2019). Ajatuksille tila hengittää – Signumin ulkoasu-uudistuksen taustoja. 
Signum, 52(1), 26–27. https://doi.org/10.25033/sig.80316 

Lahikainen, J. (2018). Pääkirjoitus: 50 vuotta täyttävä Signum on uudistunut.  
Signum, 51(3–4), 3. https://doi.org/10.25033/sig.77229 

Lahikainen, J., & Ala-Kyyny, J. (2022). Jäsenistö kertoi näkemyksensä Signumista  
– verkkojulkaisua kokeillaan vuonna 2022. Signum, 54(4), 4–8.  
https://doi.org/10.25033/sig.113610 

Kirjoittajat

Petri Fills
mail@petrifills.com

Mika Holopainen
Helsingin yliopisto

mika.holopainen@helsinki.fi

Minna Marjamaa
Laurea-ammattikorkeakoulu
minna.marjamaa@laurea.fi

https://doi.org/10.25033/sig.80316
https://doi.org/10.25033/sig.77229
https://doi.org/10.25033/sig.113610
mailto:mail@petrifills.com
mailto:mika.holopainen@helsinki.fi
mailto:minna.marjamaa@laurea.fi
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Oulun yliopiston yliopistonleh-
tori ja dosentti Vesa Suomi-
nen kuoli 1. 1. 2023 ankaran 

taudin murtamana. Vesa oli kuolles-
saan 68-vuotias. 

Vesa Suominen oli syntynyt Ka-
jaanissa 1954. Päästyään ylioppilaaksi 
Kajaanin maineikkaasta lyseosta Vesa 
opiskeli kirjastotiedettä ja informa-
tiikkaa sekä filosofiaa Tampereen yli-
opistossa. Hän tarkasteli gradussaan 
luokitusta ja filosofian laudaturtyössään 
René Descartesin ajattelua ja valmistui 
yhteiskuntatieteiden maisteriksi 1983. 
Tämän jälkeen Vesa työskenteli Ka-
jaanin kaupunginkirjastossa ja Oulun 
yliopiston Kajaanin opettajankoulu-
tuslaitoksen kirjastossa. Jälkimmäi-
sessä hänet muistettiin luokituksesta 

kiinnostuneena työntekijänä sekä kir-
jastofilosofiaan ja dokumentteihin koh-
distuneista pohdiskeluista.

Vuonna 1987 Vesa kutsuttiin suun-
nittelijaksi työryhmään, joka valmis-
teli kirjastotieteen ja informatiikan 
koulutusta Oulun yliopistossa. Näin 
sai alkunsa pitkä yhteistyömme, jon-
ka aikana Vesa osoittautui uutteraksi, 
innostuneeksi ja huumorintajuiseksi 
kollegaksi. Vesalla oli suunnittelijan 
tehtävään hyvät edellytykset, minkä 
hän osoitti muun muassa artikkelissaan 
Kirjastonhoitajakoulutus ja kirjastoteo-
reettinen oppiaine ja tutkimusala Kir-
jastotiede ja informatiikka -lehdessä 
vuonna 1986.

Kun kirjastoalan vakinainen kou-
lutus alkoi Oulun yliopistossa syk-
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syllä 1988, Vesa oli ohellani toinen 
oppiaineen opettajista. Opintojensa 
ja julkaisujensa ansiosta hän oli hy-
vin valmistautunut tehtävään; samana 
vuonna hän suoritti yhteiskuntatietei-
den lisensiaatin tutkinnon Tampereen 
yliopistossa. 

Vesan opetus antoi opiskelijoille 
näytteen akateemisen tason vaativuu-
desta. Eräs hänen luentojaan kuunnel-
leista toteaa: 

”Luennoitsijana Vesa ei päästänyt 
kuulijaa ihan helpolla. Hänelle tyy-
pilliset pitkät ajatusketjut edellyttivät 
opiskelijalta kärsivällisyyttä, mutta pal-
kitsivat tarkkaavaisen kuulijan lopulta 
selväpiirteisellä synteesillä ja filosofisilla 
oivalluksilla. Vesa oli humaani ihminen 
ja opettaja, jolla oli aina aikaa opiske-
lijoille, ja hän oli aina kannustava ja 
positiivinen.”

Vesa nimitettiin kirjastotieteen ja 
informatiikan lehtoriksi kesäkuussa 
1989. Hänen opetusalakseen muodos-
tui tiedon tallennus ja kuvailu, tiedon 
tuotanto ja kokoelmat sekä kirjasto- ja 
dokumentaatioteoria ja -filosofia.

Pertti Vakkarin ja Kalervo Järvelinin 
artikkeli Kirjastotiede ja informatiikka 
– tiedon hankinnan tiede vuonna 1988 
sai aikaan, että kirjastoja ryhdyttiin tar-
kastelemaan vain yhtenä informaation 
välityksen kanavana ja oppiaineen ni-
mi muuttui informaatiotutkimuksek-
si. Pidin tällaista oppiaineen sisällön 
ja nimen muutosta perusteltuna. Vesa 
Suominen vastusti nimen muuttamis-
ta informaatiotutkimukseksi, vaikka ei 
pitänyt myöskään nimestä kirjastotiede 

ja informatiikka. Hänen mielestään so-
piva vaihtoehto olisi ollut dokumenta-
listiikka. Vesan lukuisissa kirjoituksissa, 
jotka käsittelivät oppiaineen nimeä ja 
sisältöä, oli kyllä monia teräviä ja oi-
keutettuja huomautuksia. 

Lehtorina Vesa osallistui oppiai-
neen kehittämiseen ja oli mukana, 
kun oppiaineen tutkimus ja opetus 
suunnattiin vuosituhannen alussa in-
formaatiolukutaidon tutkimukseen ja 
opetukseen painottaen terveystietoa ja 
siihen liittyvää käyttäytymistä ja käy-
täntöjä. Myös täydennyskoulutuksen 
ja muiden kurssien opettajana Vesa tuli 
monille tutuksi.

Vesan tutkimustyö keskittyi tie-
don järjestämiseen ja strukturalistiseen 
merkkiteoriaan. Hänen julkaisunsa 
näiltä aloilta osoittavat suurta oppinei-
suutta ja syvällistä ajattelua ja vaativat 
siksi lukijaltaan paljon. Kansainvälistä 
huomiota sai Vesan kirjastoajattelun 
synteesi About and on behalf of scriptum 
est (2016). Suomeksi Vesa oli esittänyt 
samoja tradition ja kirjallisuuden mer-
kitystä korostavia ajatuksia jo kirjassa 
Pieni kirjastofilosofia (2001). Kotimaas-
sa laajavaikutteisin Vesan julkaisuista 
lienee kuitenkin Jarmo Saartin ja Pir-
jo Tuomen kanssa kirjoitettu selkeä 
oppikirja Bibliografinen valvonta: Joh-
datus luetteloinnin ja sisällönkuvailun 
menetelmiin (2009), jonka Vesa toi-
mitti julkaisukuntoon. Vesan viime 
vuosien artikkelijulkaisut käsittelivät 
muun muassa kirjastonhoidon var-
haista teoreetikkoa Gabriel Naudéta 
ja tieteenmetodologisia kysymyksiä. 
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Vesasta tuli ensimmäinen Oulun yliopistossa in-
formaatiotutkimuksessa väitellyt vuonna 1997 jul-
kaisullaan Filling empty space: A treatise on semiotic 
structures in information retrieval, in documentation, 
and in related research. Vuonna 2017 Oulun yliopis-
to nimitti Vesan dosentiksi, jonka alaksi määriteltiin 
Dokumentaatio ja kirjasto yhteiskunnassa ja kulttuuris-
sa. Vesa jäi samana vuonna eläkkeelle lehtorin viras-
ta ja muutti vaimonsa Pirjo Tuomen kanssa Oulusta 
Janakkalan Turenkiin. Kotiseurakuntansa keskiai-
kaisessa kirkossa Vesa siunattiin viimeiseen lepoon 
tammikuun lopussa. Siunauspuheen pitäjä luonnehti 
häntä muun muassa seuraavin osuvin sanoin: ”Älykäs 
keskustelija, kirjoittaja, maailmanparantaja, toisina-
jattelija, instituutioiden tuulettaja”. 

Vesa Kautto
vesakautto@kolumbus.fi

Kirjoittaja oli Vesa Suomisen työtoveri 
Oulun yliopistossa 1988–98.

mailto:vesakautto@kolumbus.fi
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Elina Late
AINEISTOT AVOIMIKSI YHTEISKUNTATIETEISSÄ 

– MUTTA MISTÄ KÄYTTÄJÄT?

Yhteiskuntatieteellisillä aloilla on 
pitkät perinteet aineistojen uu-
delleen käytölle tutkimuksessa. 

Esimerkiksi Maailmanpankin ja oecd 
tarjoamia tilastoaineistoja on hyödyn-
netty vuosikymmeniä tutkimuksessa. 
Tutkimuksen digitalisoituminen ja 
vaatimus tieteen avoimuudesta ovat 
mahdollistaneet aineistojen jakamisen 
organisaatioiden ohella myös yksittäisil-
le tutkijoille. Tänä päivänä tutkijoiden 
tallentamien aineistojen voisi olettaa 
muodostavan valtaosan tutkimusda-
tojen säilyttämiseen ja jakamiseen eri-
koistuneiden arkistojen sisällöstä. 

Tampereen yliopiston yhteydessä 
toimivaan Yhteiskuntatieteelliseen tie-
toarkistoon on tallennettu vuodesta 
1999 lähtien yhteensä noin 1700 tut-
kimusaineistoa, joista yli 80 prosent-
tia on yhteiskuntatieteille tyypillisiä 
kysely- ja tilastoaineistoja. Suomalai-
sen data-arkiston kaltaisia yhteiskun-
tatieteisiin keskittyneitä arkistoja on 
ympäri Eurooppaa (ks. cessda). Yksi 
esimerkki on Sveitsissä Lausannen yli-
opiston yhteydessä toimiva FORSbase. 

Molempien arkistojen käyttötilastot 
osoittavat vuosittain kasvavia aineisto-
jen latausmääriä. Kuitenkin tarkempi 
tarkastelu paljastaa, että merkittävä 
osa latauksista keskittyy vain pienelle 
osalle aineistoja. Esimerkiksi Sveitsis-
sä 40 prosenttia latauksista kohdistui 
kymmenelle ladatuimmalle aineistol-
le. Nämä aineistot ovat tyypillisesti 
vakiintuneiden instituutioiden kerää-

miä karttuvia pitkittäisaineistoja, ku-
ten European Social Survey. 

Aineistojen käyttäjien profiilit 
paljastavat opiskelijoiden muodosta-
van suurimman käyttäjäryhmän sekä 
Suomessa että Sveitsissä. Sveitsiläinen 
aineisto myös osoittaa, että tutkimus-
käyttöön ladatuista aineistoista vain 
noin viidennes ladataan julkaisua aja-
tellen. Vielä onkin epäselvää, mitä kaik-
kea aineistojen uudelleenkäyttö voi 
lopulta tarkoittaa. 

Näiden tietojen pohjalta herää ky-
symys, löytääkö yksittäiseen tutkimus-
hankkeeseen kerätty aineisto arkistosta 
käyttäjää ja voidaanko kaikkia aineis-
toja lopulta hyödyntää tutkimukses-
sa? Tietoarkiston tilastojen perusteella 
suurin osa aineistosta ladataan kuiten-
kin ainakin kerran. Tästä huolimatta 
aineistojen käyttö näyttää noudattele-
van samaa logiikkaa julkaisujen jatko-
käytön kanssa; viittaukset kasaantuvat 
pienelle joukolle julkaisuja ja tekijän 
tunnettuus lisää käyttöä. 

Toisaalta tutkimusaineistojen laa-
jempi uudelleen käyttö yhteiskuntatie-
teissä saattaa vaatia perustavanlaatuista 
muutosta tieteenalalle ominaiselle ta-
valle tuottaa uutta tietoa. Jo kerätty tie-
to saattaa odottaa löytäjäänsä. Tilanne 
herättää informaatiotutkimuksen pe-
rinteistäkin perinteisemmän kysymyk-
sen; miten saadaan oikea tieto oikealle 
käyttäjälle? Kirjastoilla, jos kenellä on 
tähän tehtävään asiantuntemusta an-
nettavana. 

Elina Late

Kirjoittaja toimii Tampereen yliopiston Informaatiotek-
nologian ja viestinnän tiedekunnassa yliopistotutkijana. 
Tällä hetkellä hän työskentelee Suomen Akatemian 
rahoittamassa ImAccess projektissa, jossa tutkitaan 
avointen kuva-aineistojen käyttöä tutkimusaineistona.
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Uutisia lyhyesti

Tieteellisen julkaisemisen kokonaiskustannukset julkaistu
Ensimmäinen kansallinen selvitys avoimen julkaisemisen kokonaiskustannuksista 
valmistui joulukuussa. Vuotta 2021 koskevat kustannukset on koottu Tiedejatut-
kimus.fi -sivustolle (https://www.tiedejatutkimus.fi/fi/science-innovation-policy/
open-science-and-research-indicators/indicators_content_4), jossa niitä voi tar-
kastella eri rajauksilla. Tieteellisen julkaisemisen kokonaiskustannukset organi-
saatioille toissavuonna olivat yhteensä 43,5 miljoonaa euroa. Tästä puolet (49 %) 
käytettiin transformatiivisiin lehtisopimuksiin, joissa tilausmaksuihin sisältyy open 
access -julkaiseminen. Avoimen julkaisemisen kirjoittajamaksujen (apc, article 
processing charge; bpc, book processing charge) osuus kokonaiskustannuksista 
oli 10 prosenttia. Selvitys kokonaiskustannuksista tehtiin tehtiin avoimen tieteen 
seurannan yhteydessä.

Elektra, Peri+ ja Juuli poistuivat käytöstä
Suomalaisen tietoyhteiskunnan pioneerihankkeisiin 1990-luvulla lukeutunut 
Kansalliskirjaston ja Kopioston Elektra-lehtipalvelu (https://elektra.helsinki.fi/) 
poistui käytössä vuodenvaihteessa. Elektran myötä käytöstä poistui myös leh-
tien takautuvia vuosikertoja sisältävä Peri+-palvelu, jonka digitoidut aineistot 
säilyvät osana digi.kansalliskirjasto.fi-palvelua. Vuonna 1996 alkunsa saaneessa 
Elektra-kokoelmassa oli yli 40 000 kotimaista tieteellistä artikkelia, joita ladat-
tiin enimmillään yli 140 000 kertaa vuodessa. Suuri osa maksullisen Elektran 
lehdistä on siirtynyt Tieteellisten seurain valtuuskunnan ylläpitämään avoimen 
julkaisemisen Journal.fi-palveluun, mutta läheskään kaikkien lehtien vanhempia 
aineistoja ei sinne ole viety. Marraskuun lopussa tiensä päähän tuli myös korkea-
koulujen ja tutkimuslaitosten julkaisutietoja yhteen koonnut Juuli-julkaisupor-
taali. Vuonna 2013 aloittaneen Juulin korvaaja on vuonna 2020 käyttöön otettu 
Tiedejatutkimus.fi-palvelu.

Finna juhlii kymmenvuotista taivaltaan, Melinda juhli jo
Museoiden, kirjastojen ja arkistojen aineistoja yhteen kokoava Finna (https://
www.finna.fi/) täyttää tänä vuonna kymmenen vuotta. Juhlavuoden teemana on 
”10 vuotta löytöretkiä”, ja sitä vietetään muun muassa erilaisten sometempausten 
merkeissä: huhtikuussa on tempaisevat arkistot ja museot, kesäkuussa yleiset kir-
jastot ja lokakuussa korkeakoulu- ja erikoiskirjastot. Vuonna 2013 aloittaneessa 
Finnassa on tällä hetkellä 35 korkeakoulun tutkimuskirjallisuutta, artikkeleita ja 
opinnäytteitä sekä 13 erikoiskirjaston kirjallisuutta, tutkimusta ja kuva-aineistoa 
– sekä lisäksi yleisten kirjastojen aineistot. Metatietovaranto Melinda juhli omaa 
kymmenvuotista taivaltaan jo viime vuonna. Paikkansa kuvailutyön ytimessä ot-
taneen Melindan tiimoilta järjestettiin marraskuussa juhlawebinaari ja työpaja: 
Yhteistä metatietoa rakentaen -webinaarin osallistui yli 300 henkeä ja Yhteistyöllä 
parempaa metatietoa -työpajaan yli 200 henkeä. (Lähteet: Finna, Kansalliskirjasto)

Juuso Ala-Kyyny

https://www.tiedejatutkimus.fi/fi/science-innovation-policy/open-science-and-research-indicators/indicators_content_4
https://www.tiedejatutkimus.fi/fi/science-innovation-policy/open-science-and-research-indicators/indicators_content_4
https://elektra.helsinki.fi/
https://www.finna.fi/
https://www.finna.fi/


I am among those who think 
that science has great beauty.

–Marie Curie
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